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Plzeňský kraj dotuje více sociální ústavy 

 

PLZEŇ – Pokud by Plzeňský kraj nedorovnával snižující se dotace státu, mělo by 12 krajských zařízení 

sociální péče existenční problémy a některým by hrozilo uzavření.  

Shodli se na tom ředitelé velkých domů pro seniory i pro zdravotně postižené na kulatém stolu k 

problematice ústavů sociální péče.  

Letos se snížil státní příspěvek o 20 miliónů korun, řekl krajský radní Miroslav Brabec (ČSSD).  

Dotace státu pro všech 12 krajských zařízení činí letos 134,6 miliónu a podle ředitelů uhradí už jen 

čtvrtinu nákladů na provoz komplexů, zbylou část hradí hlavně příspěvky klientů na péči, kraj, dárci, 

ale také vlastní výdělky domovů.  
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Zdravotně postižení klienti Sokolíku dostanou moderní bydlení 

 

Sokolov - Na realizaci akce vyčlenil Karlovarský kraj 52 milionů korun  

 

"  

 

Tolik potřebná a dlouhá slibovaná rekonstrukce zastaralé budovy domova pro osoby se zdravotním 

postižením Sokolík se blíží ke konci. Do konce tohoto měsíce by měly být v novém moderním areálu 

dokončeny stavební práce. Září je vyhrazeno pro vybavení rekonstruovaných interiérů a na počátek 

října Sokolík chystá zahájení plného provozu ve zmodernizovaném areálu.  

http://pravo.novinky.cz/
http://www.denik.cz/karlovarsky-kraj/zdravotne-postizeni-klienti-sokoliku-dostanou-moderni-bydleni-20120801-3sic.html
http://www.denik.cz/karlovarsky-kraj/zdravotne-postizeni-klienti-sokoliku-dostanou-moderni-bydleni-20120801-3sic.html
http://www.denik.cz/karlovarsky-kraj/zdravotne-postizeni-klienti-sokoliku-dostanou-moderni-bydleni-20120801-3sic.html
http://www.anopress.cz/Web/PagesFree/GetPageWithKeywords.aspx?page=http://www.denik.cz/karlovarsky-kraj/zdravotne-postizeni-klienti-sokoliku-dostanou-moderni-bydleni-20120801-3sic.html
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Hlavními prioritami zde je především pomoc těm klientům Sokolíku, kteří jsou schopni, odejít z ústavu 

a žít běžný život, a nyní realizovaná modernizace a rekonstrukce zařízení. "Hlavním cílem 

rekonstrukce je zvýšení kvality poskytovaných sociálních služeb a úrovně bydlení klientů," popsal 

projekt náměstek hejtmana pro sociální věci Miloslav Čermák.  

 

Zásadní rekonstrukci, o níž se hovořilo již zhruba od roku 2005, si vyžádala nutnost odstranění 

stavební zanedbanosti objektu a také potřeba obnovy zastaralého vybavení a technologických zařízení. 

Uvažovalo se o vybudování "malých domácností", zmodernizování ošetřovatelského úseku a o 

bezbariérovém řešení budovy.  

 

"Bohužel v té době ještě nebyla vůle, nebo možnosti k tomu, aby se akce realizovala. Až nové vedení 

kraje umožnilo tolik potřebnou modernizaci zařízení uskutečnit. Po schválení finančních prostředků na 

projektovou dokumentaci jsem začala věřit, že se celá akce zrealizuje" připomněla ředitelka Sokolíku 

Lenka Guzaničová. Na realizaci akce vyčlenil Karlovarský kraj ze svého rozpočtu 52 milionů korun. Z 

nich jsou financovány stavební práce, projektová dokumentace, pozemky, vybavení, technický a 

autorský dozor či elektrická přípojka.  

 

Domov Sokolík vznikl v roce 1994 jako Ústav sociální péče (ÚSP) pro mentálně postižené děti a 

mládež. Objekt na sokolovském sídlišti Michal, ve kterém od začátku působí, byl vybudován v roce 

1969. Původně sloužil jako mateřská škola a v době výstavby v Nemocnici Sokolov zde bylo dětské 

oddělení. Začátkem 90. let byl částečně upraven pro potřeby ÚSP."  

 

URL| http://www.denik.cz/karlovarsky-kraj/zdravotne-postizeni-klienti-sokoliku-dostanou-moderni-

bydleni-20120801-3sic.html  
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Transformace v praxi. Dům ve Světlé nad Sázavou má nové obyvatele 
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Slatiňanské klienty časem čeká stěhování 

 

Slatiňany – Na konci června získal Pardubický kraj dotaci z Integrovaného operačního programu ve 

výši 177 milionů korun určenou na transformaci Domova sociálních služeb Slatiňany.  

"Cílem projektu je přestěhování celkem 144 klientů Domova sociálních služeb z nevyhovujících prostor 

do dvanácti nově vybudovaných dvojbytových domů a dvou nakoupených bytů. Tím se výrazně změní 

jejich podmínky a zázemí k životu," připomenul náměstek hejtmana Roman Línek a upřesnil rámec 

investice: "Celková hodnota této výjimečné transformace přesáhne částku 210 milionů korun, z toho 

32 miliony se na ní bude podílet Pardubický kraj."  
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http://www.edotace.cz/katalog-dotaci/podpora-socialnich-sluzeb-ktere-zajistuji-peci-osobam-s-

demenci-11200/ 
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http://chrudimsky.denik.cz/
http://www.edotace.cz/katalog-dotaci/podpora-socialnich-sluzeb-ktere-zajistuji-peci-osobam-s-demenci-11200/
http://www.edotace.cz/katalog-dotaci/podpora-socialnich-sluzeb-ktere-zajistuji-peci-osobam-s-demenci-11200/
http://www.edotace.cz/katalog-dotaci/podpora-socialnich-sluzeb-ktere-zajistuji-peci-osobam-s-demenci-11200/
http://www.edotace.cz/katalog-dotaci/podpora-socialnich-sluzeb-ktere-zajistuji-peci-osobam-s-demenci-11200/
http://www.edotace.cz/katalog-dotaci/podpora-socialnich-sluzeb-ktere-zajistuji-peci-osobam-s-demenci-11200/
http://www.edotace.cz/katalog-dotaci/podpora-socialnich-sluzeb-ktere-zajistuji-peci-osobam-s-demenci-11200/
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Lebeda: Upírá Senát ohroženým dětem rodinnou péči? 

 

Ministr práce a sociálních věcí Drábek předložil Senátu na jeho 24. schůzi dva návrhy zákonů. 

Zamítnuty byly oba.  

 

U toho prvního se nic jiného ani nedalo očekávat a zmíním jej jen velice stručně. Návrh zákona o 

důchodovém pojištění předpokládá v příštích letech valorizaci důchodů pouze z jedné třetiny inflace. 

Mimochodem desítky miliard Kč, které chce stát vyplácet církvím (nejsem si zcela jist termínem 

vracet), budou valorizovány v plném rozsahu. To znamená, že koupěschopnost jednoho milionu našich 

důchodců dále poklesne. Vzhledem k tomu, že starobní důchody u nás již nyní patří k nejnižším v 

Evropě, budou se zejména osamoceně žijící senioři dále propadat pod hranici chudoby. I ministr 

Drábek, o jehož sociálním cítění nemám bůhvíjaké iluze, přiznal, že se mu zákon nepředkládá lehce. 

Nicméně úsporu 40 miliard korun, kterou zákon přinese, si pochvaloval.  

 

Pokud kolegové z lavic v pravé části jednacího sálu hlasovali podle svého vědomí a svědomí, jak tvrdí, 

a nikoli podle partajních direktiv, žasnu nad jejich vírou v opodstatněnost takto adresovaných škrtů.  

 

Druhé odmítnutí si pan ministr vysloužil svým návrhem zákona, kterým se mění zákon č. 359/1999 

Sb., o sociálně-právní ochraně dětí, ve znění pozdějších předpisů, a další související zákony. V mediích 

se následně objevily hrubě zkreslující informace o tom, že Senát odmítá rodinný typ péče o ohrožené 

děti a podobně a preferuje péči ústavní. Protože jsem svým vystoupením přispěl k zamítnutí návrhu, 

pokusím se i přes komplikovanost problematiky postoj Senátu svými argumenty vysvětlit.  

 

Česká republika se čas od času stane terčem kritiky širokého spektra kritiků od úctyhodných 

mezinárodních institucí, přes různě důvěryhodné aktivistické spolky až po zcela nekompetentní 

celebrity à la madam Rowlingová. Jedním z důvodů předložení zákona o sociálně-právní ochraně dětí 

je kritika péče o ohrožené děti v České republice. Přesněji řečeno fakt, že u nás je větší procento 

takových dětí v ústavní péči, než je evropský průměr. Nic víc a nic méně.  

 

Češi příliš vybočují, je třeba procenta srovnat a zbytečně nezkoumat příčinu tohoto jevu. Přišlo by se 

třeba na to, že je to vlastně vizitka dobré terénní práce odborů sociální ochrany dětí. Ty nepřipustí, 

aby děti vyrůstaly v kriminálním či sociálně neúnosném prostředí, aby nežily na ulici jako v některých 

západoevropských velkoměstech, či ve výkalech a odpadcích, jako v osadách východního Slovenska a 

Maďarska. Tedy jevy ze zemí našich kritiků. Druhý důvod předložení návrhu vidím bohužel v úzkých 

skupinových zájmech, což dále vysvětlím.  

 

Reakce na mezinárodní kritiku bývá u nás konstantní, uniformní, řekl bych česká. Jejími základními 

atributy jsou okamžité leknutí a přitakání, nekritické vzhlížení k zahraničním, potažmo západním 

http://www.parlamentnilisty.cz/article.aspx?rubrika=1338&clanek=241651
http://www.parlamentnilisty.cz/article.aspx?rubrika=1338&clanek=241651
http://www.anopress.cz/Web/PagesFree/GetPageWithKeywords.aspx?page=http://www.parlamentnilisty.cz/article.aspx&rubrika=1338&clanek=241651
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vzorům, malé sebevědomí a nehledání argumentů na podporu našeho řešení. Nedokážeme vyhodnotit 

svoje přednosti, co umíme, co se nám daří a co nám funguje, natož abychom se kriticky podívali na 

praxi a výsledky našich mentorů. A tak destruujeme zavedené fungující systémy, a v tom jsme 

opravdu dobří. Vzpomeňme na zničení systému pediatrické péče, který nám záviděla celá Evropa. Na 

plošné rušení a zavírání dětských jeslí a mateřských školek. Na likvidaci speciálního školství, kdy pod 

zajímavě znějícím heslem inkluzivního vzdělávání jsme udělali nešťastnými všechny účastníky akce - 

tedy děti nadprůměrné, běžně vzdělatelné, děti obtížně vzdělatelné a samozřejmě i učitele. 

Připomínám i kampaňovitý hon za co nejvyšší procento vysokoškolsky vzdělaných u nás. Výsledkem je 

3,5x vyšší počet vysokých škol v poměru k počtu obyvatel, než je ve Velké Británii. Řada z nich jsou 

pouhé prodejny diplomů žalostné úrovně a diplomy pak nejsou podloženy žádnou kvalifikací. Podobný 

revolučně kampaňovitý počin je i předložený návrh zákona.  

 

Je všeobecně akceptováno, že rodinné prostředí skýtá nejlepší podmínky pro zdravý vývoj dítěte. 

Každý pracovník sociálně-právní ochrany dětí ale dobře ví o situacích, kdy odejmutí dítěte rodině je to 

nejlepší, co lze pro něho a jeho budoucnost udělat. Udržování rodiny za každou cenu a jednostranná 

preference pěstounství je jedním z podstatných momentů návrhu zákona. V zákonu dále obsažené 

závazné postupy pro sociálně-právní ochranu dětí či standarty kvality sociální kurately lze naopak 

přivítat.  

 

Autoři návrhu se bijí v prsa, že jeho cílem není rušení institucí péče o ohrožené dítě. Pan ministr však 

již dříve vypustil do medií (Právo), že k 31.12.2013 skončí kojenecké ústavy a do roku 2016 dětské 

domovy pro děti do 7 let. K tomuto výroku se ale nyní nehlásí. Nač takový spěch? Obává se snad pan 

ministr, že upachtěná a strastiplná pouť této vládnoucí koalice brzy skončí? A kde vezme za 1,5 roku 

pan ministr stovky pěstounských rodin? Pro srovnání - Velká Británie přecházela na převažující 

pěstounskou péči o ohrožené děti 30 let! V České republice je 34 kojeneckých ústavů, kterými za rok 

projde okolo 2000 dětí. Do této doby je o pěstounství minimální zájem. V Praze za 1 rok se o ni 

ucházely 2 rodiny, ve Středočeském kraji se připravovaly na pěstounství v letech 2007 až 2010 

celkem 4 rodiny. To ovšem za situace, že motivem je dítě, touha po něm, nenaplněné očekávání 

vhodného dítěte k osvojení a podobně.  

 

Napomůže rozvoji profesionalizace pěstounství? Otázka je to dosti choulostivá. Pěstouni by měsíčně 

dostávali poměrně zajímavou částku a současně jim budou hrazeny daňové odvody. Odborníci vám 

řeknou, že jsou v současnosti téměř neumístitelné děti i s minimálním hendikepem (drobná zraková či 

sluchová vada, ekzém). Nebude významný finanční efekt fungovat jako růžové brýle pro tyto případy? 

Nebude dítě jen vedlejším efektem řešení tíživé finanční situace rodin? Trochu se toho bojím a leccos 

tomu nasvědčuje. Na stránkách novin jedna zájemkyně rozporuje, že by dobře honorovaným 

pěstounstvím přišla o svoje sociální dávky, ona považuje za správné, aby je dostávala dál.  

 

Odborníci pojmenovali problematická místa návrhu, od koncepčních, přes úzce odborná až po ryze 

praktická. Dovolím si některá zmínit:  

 

Rozsah přípravy pěstounské rodiny je určen na 72 hodin. S ohledem na spektrum ohrožených dětí, 

určených k péči, je to zcela nepostačující. Pro představu průprava takové rodiny v Norsku je 3 roky.  

 

Návrh je nevyrovnaný s nekritickou akcentací pěstounství na úkor ostatních typů péče včetně 
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osvojení, které by mělo představovat vrchol možného.  

 

Uzavírání dohod s pěstouny i osobami pověřenými představuje nežádoucí ingerenci privátního sektoru. 

Za výběr, smluvní vztah i za přípravu pěstounské rodiny by totiž podle návrhu odpovídala občanská 

sdružení. Rozumím tedy tlaku občanských sdružení, zejména těch již předem akreditovaných a je 

důvodná obava z privatizace celého systému. Tok prostředků do systému by do systému směřoval 

přes občanská, čímž by se mohl stát nepřehledným. Zájemci o pěstounství se vyjádřili, že si přejí, aby 

prostředky maximálně směřovaly k dětem a nikoli částečně k občanským sdružením.  

 

Návrh počítá s maximem 28 dětí v zařízení pro okamžitou pomoc ohroženým dětem. Tento počet 

neumožňuje dostatečnou efektivitu (finanční, odbornou) a je spíše ušit na míru některým institucím 

(FOD Klokánek). V takto malých zařízeních pravděpodobně nebude možné držet specializovaný 

personál. V Německu mají limit 60 dětí, naši odborníci počítají se 48 dětmi.  

 

Při dosažení dospělosti obdrží dítě v pěstounské péči částku 25 tisíc Kč, stejné dítě v ústavní péči 

pouze 15 tisíc. Další ničím nezdůvodněné znevýhodnění ústavní péče.  

 

Naprostá nepřipravenost systému - není zajištěn dostatečný počet pěstounských rodin, nezačalo 

zaškolování pěstounů, nejsou připraveny instituce a nejsou postaveny vazby mezi institucemi atp. 

Ministerstvo si koleduje o další debakl. Vzpomeňme na start nového systému vyplácení sociálních 

dávek. Pro zadávání projektů je zřejmě důležitější hledisko, než odbornost (registr motorových 

vozidel, maturity aj.)  

 

Existuje reálná obava, že v zájmu doložení životaschopnosti úprav v krátkém časovém horizontu i s 

ohledem na fakt, že o výběr, smluvní vztah i zaškolení budou pečovat občanská sdružení, se sníží 

laťka, respektive bude mimo kontrolu státních institucí kvalita pro výběr pěstounské rodiny.  

 

Návrh naprosto nekoresponduje s aktivitami ministerstva zdravotnictví a ministerstva školství mládeže 

a tělovýchovy, v jejichž gesci jsou instituce, zabývající se péčí o ohrožené děti.  

 

Nemohu potlačit několik dotěrných myšlenek v souvislosti s návrhem.  

 

Už jsem uvedl, že u nás je 34 kojeneckých ústavů a některé z nich jsem viděl.  

 

Jsou to vesměs lukrativní nemovitosti a kupodivu v nedávné době zrenovovaných a opravených. Stačí 

se podívat na ten kolínský, srdce se na něj směje. Něco vás snad napadlo?  

 

Jako pozoruhodná se mi jeví úžasná až vizionářská prozíravost hlavního architekta návrhu zákona 

PhDr. Macely z MPSV. Ten už v roce 2010, nedlouho po parlamentních volbách, založil obecně 

prospěšnou společnost s certifikací přípravy a edukace pěstounských rodin. Pozoruhodné. Nu, štěstí 

přeje připraveným. V souvislosti s aktivitami dr. Macely a provázaných občanských sdružení použil 

kolega ze Senátu (nikoli ČSSD) termín "tunel". Tak razantní nejsem, on ale má možná více informací.  

 

Zahraniční zkušenosti, často ze zemí našich kritiků, naznačují, že pěstounská péče nejen že není 

samospasitelná, ale přináší i obtíže, ba i závažná rizika.  
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O selhání pěstounské péče hovoří údaje z Velké Británie. Dítě, které v průběhu roku vystřídá 3 

pěstounské rodiny, zdaleka není výjimečné. Rekordmanem v pěstounské turistice je dítě, které do 

dosažení dospělosti prošlo 35-ti pěstounskými rodinami. O psychice takto deprivovaných dětí není 

třeba spekulovat.  

 

V Holandsku speciálně ustavená komise řešila v průběhu necelého roku 500 případů zneužívání v 

pěstounských rodinách.  

 

Zavedení pěstounské péče v Belgii končí nezdarem ve 44 % procentech.  

 

V USA v těchto rodinách zaznamenávají 7x větší výskyt fyzického a 4x více sexuálního násilí.  

 

Návrhu vyčítám kromě již zmíněné nepřipravenosti také nevyváženost. Spektrum ohrožených dětí je 

nesmírně široká paleta. Od zdravých novorozenečků z baby boxů až po mladistvé delikventy s 

násilnou kriminální minulostí, se zkušenostmi drogovými a sexuálními činy, od zdravých kojenců, kteří 

po splnění svých materiálních funkcí (porodné, vyměření dávek, podpory bydlení) byli rodiči "hozeni 

státu na krk" až po děti s fatálními somatickými či psychickými poruchami, od dětí týraných a 

zneužívaných až po ty ze sociálně či kriminálně nepřijatelného prostředí - opravdu je možno si 

představit, že všechnu tuto hrůzu pokryje péče profesionálního pěstouna, který se na to připravil za 

72 hodiny? Lze všechny tyto děti narazit na jednotné preformované kopyto péče? To si snad nemůže 

myslet ani sebevětší příznivec návrhu zákona, který setrvává v představě, že všechny instituce péče o 

ohrožené děti jsou jakési pro ně zřízené odlidštěné ubytovny (Petr Uhl). Ta doba už je totiž dávno 

překonaná. Kojenecké ústavy (gesce MZ), dětské domovy, výchovné ústavy, diagnostické ústavy 

(všechny gesce MŠMT), jakožto o ohrožené děti pečující instituce, se již dávno přetransformovaly do 

vysoce sofistikovaných zařízení s odborným potenciálem a zázemím. Kromě vlastní péče o umístěné 

děti vykonávají i poradenství, edukaci, ambulantní i preventivní činnost. Změnil se i způsob péče a 

výchovy směrem k menším kolektivům rodinného typu. Větší děti pak vyrůstají v malých skupinkách 

samostatných bytů, aby pak po dosažení dospělosti snáze zvládaly přechod do života. Znám dětské 

domovy, do kterých se zde vychované děti rády vracejí jako domů, setkávají se zde s personálem i se 

svými kamarády. To všechno při svých návštěvách vysoce hodnotili zahraniční odborníci, často ze 

zemí našich kritiků (Velká Británie, Skandinávie).  

 

Odmítám nekritickou preferenci jedné formy péče o tak komplikovanou a nesourodou skupinu, jakou 

představují ohrožené děti. Přesvědčil jsem se i o tom, že odborníci dovedou ušít tu optimální formu 

péče každému dítěti na míru.  

 

Návrh zákona byl v Senátu zamítnut. Měl jsem pro případ jeho propuštění do podrobné debaty 18-ti 

bodový pozměňovací návrh. Vzhledem k nízké legislativní úrovni návrhu si pozměňující návrh připravil 

i Ústavně-právní výbor. Pan ministr Drábek si oba návrhy vzal sebou. Vzhledem k prohlášením pana 

ministra pro media si ale nedělám iluze, že by se jimi či názory odborníků (a tím nemyslím sebe) 

hlouběji zabýval.  

 

MUDr. Pavel Lebeda  
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senátor  

 

{relatedarticles title="Psali jsme:" tag="Drábek" count="5" /}  

 

Ptejte se politiků, ptejte se Vašich volených zastupitelů, pište, co Vám osobně vadí. Registrujte se na 

našem serveru ZDE.  

 

{profiles title="Profily na ParlamentniListy.cz:" ids="57" /}  

 

URL| http://www.parlamentnilisty.cz/article.aspx?rubrika=1338&clanek=241651  
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Dobrá zpráva z Mariana 

 

Čtenář má slovo  

 

Transformace pobytových sociálních služeb v Marianu, p.o., pokračuje třetí etapou, jejíž definitivní 

rozsah bude Rada Moravskoslezského kraje projednávat v úterý 7. srpna. To je dobrá zpráva. A proto 

stojí za to připomenout si, že transformace Mariana probíhá v rámci pilotního projektu Ministerstva 

práce a sociálních věcí ČR Podpora transformace sociálních služeb, který je hrazený z Evropského 

sociálního fondu. Příprava transformačních projektů Mariana, p.o., začala vlastně už v roce 2008. A 

právě letos finišují stavební práce na rekonstrukci prvních dvou objektů, do kterých se přestěhuje 27 

klientů Mariana v rámci 1. etapy transformace. Předpokládáme tak, že pokud nedojde k 

nepředvídatelným negativním událostem, bude v Opavě v Čajkovského ulici do půl roku zahájen 

provoz v novém domově pro osoby se zdravotním postižením se třemi byty, dohromady pro 15 osob, 

a ve Velkých Hošticích chráněné bydlení se dvěma byty, dohromady pro 12 osob. Do půl roku tak 

nastane v životě 27 obyvatel Mariana, p.o., zásadní změna.  

Pokud má proběhnout proces transformace pobytových sociálních služeb pro osoby s mentálním 

handicapem úspěšně, musí být velmi detailně připravena jeho realizace, která je věcně i procesně 

velmi složitá. Neméně složitá však je také práce s lidmi, kteří se připravují na změny nebo kteří 

mohou v budoucnosti ovlivnit život uživatelů v nových službách.  

Na prvním místě je příprava klientů na změnu. Například pro službu chráněné bydlení ve Velkých 

http://www.opavsky.denik.cz/
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Hošticích jsou uživatelé vedeni k daleko vyšší míře samostatnosti a osobní zodpovědnosti. Přípravu 

klientů na změnu místa poskytování služby, případně místa i druhu poskytované služby, vede personál 

Mariana. To je druhá skupina lidí, kteří v rámci procesu transformace sociálních služeb musí prodělat, 

přijmout a pozitivně zužitkovat nové podmínky k poskytování sociální služby. Pro pracovníky, kteří v 

Marianu pracují mnohdy desítky let, je to úkol nelehký. Souvisí např. se změnou místa výkonu práce. 

Ale zejména se změnou způsobu myšlení.  

Třetí skupinou lidí, které je třeba postupně připravovat na změnu způsobu i místa poskytování 

pobytových sociálních služeb osobám s mentálním handicapem, jsou budoucí sousedé. Ne každý 

člověk je zvyklý na to, že se denně setkává s lidmi s handicapem. Ne každý člověk chápe, že člověk s 

mentálním handicapem má stejná práva i povinnosti jako kdokoliv jiný. Ano. Má stejná práva i 

povinnosti. Má však méně schopností. A proto bychom mu měli všichni pomoci, aby se naučil 

racionálně využívat svých práv a zodpovědně dostát plnění svých povinností.  

Uvedu jako příklad budoucí chráněné bydlení ve Velkých Hošticích. Ve dvou bytech tam bude bydlet 

12 osob. Budou se o své byty, o dům i o zahradu starat sami, s podporou personálu. V Hošticích 

budou chodit nakupovat. Časem pro některé budeme hledat v Hošticích pracovní uplatnění přiměřené 

jejich zdravotnímu stavu. Možná budou chodit na obědy do místní jídelny. Někteří z nich budou 

pravděpodobně chodit do místního kostela. Občas si třeba zajdou na nedělní oběd do místní 

restaurace. A chceme poprosit místní občany, aby je vzali mezi sebe. Jsme rádi, že i léta ukrývaní 

"postižení" mohou začít žít normálně a mezi všemi. Přejme jim to.  

 

O autorovi: Antonín Janýška, ředitel Redakce si vyhrazuje právo krátit dlouhé příspěvky, s jejich 

obsahem nemusí souhlasit.  
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Transformace v praxi. Dům ve Světlé má nové obyvatele 

 

Světlá nad Sázavou – Jak funguje projekt Podpora transformace sociálních služeb v praxi, se 

přesvědčili radní Kraje Vysočina pro sociální oblast, Petr Krčál, společně se zástupci sociálního odboru 

krajského úřadu. Navštívili Světlou nad Sázavou, kde je v provozu služba komunitního bydlení.  

Službu využívá šestice klientů, kteří dříve pobývali v Domově Háj, jehož cílovou skupinou tvoří muži a 

ženy s mentálním postižením a mentálním a kombinovaným postižením. Čtyři muži a dvě ženy však 

od června změnili svoji adresu. Jejich novým domovem se stal rodinný dům ve Světlé nad Sázavou, o 

který se za asistence sociálních pracovníků starají.  

http://havlickobrodsky.denik.cz/


 

Národní centrum podpory transformace sociálních služeb, 3P Consulting, s. r. o. Římská 12, 120 00  Praha 2  

telefon: (+420) 739 548 469 | e-mail: info@trass.cz | web: www.trass.cz 

Strana 11 

Dům byl v roce 2010 rekonstruován. Opravy byly hrazeny ze strany zřizovatele zařízení, tedy Krajem 

Vysočina. Noví obyvatelé bydlí ve čtyřech pokojích. Ke společnému užívání slouží kuchyň, jídelna, 

obývací pokoj. V každém patře je koupelna a záchod. Domu náleží velká zahrada, o kterou se 

uživatelé začínají starat.  

"Život v tomto typu bydlení se neliší od života běžné domácnosti. Tím pádem dochází k osobnímu 

rozvoji člověka, což je v případě života v ústavu přinejmenším obtížné. Klienti jsou podporováni v 

soběstačnosti či v samostatném rozhodování," řekl Krčál. Projektu Podpora transformace sociálních 

služeb se účastní 32 ústavních zařízení . V Kraji Vysočina jsou zapojena čtyři zařízení. Jde o Domov 

bez zámku, Domov Jeřabina, Ústav sociální péče Křižanov a Domov Háj.  

Název:  Handicapovaní lidé jdou z domova do bytů 

Zdroj:  Mladá fronta Dnes 

Datum:  06.08.2012 

Str.:  1 

Číslo:  182 

Rubrika:  Kraj Pardubický 
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Odkaz:  http://zpravy.idnes.cz/ mfdnes.asp  

Zkratka zdroje:  DCMF 

Klíčová slova: sociálních (3), služeb (3), transformace (2), sociální 

Handicapovaní lidé jdou z domova do bytů 

 

SLATIŇANY Většina handicapovaných lidí, kteří nyní žijí v Domově sociálních služeb Slatiňany na 

Chrudimsku, by se měla přestěhovat do nových dvojbytových domů a také do bytů. Jde o součást 

transformace sociálních služeb v Pardubickém kraji.  

"Cílem projektu je přestěhování celkem 144 klientů Domova sociálních služeb z nevyhovujících prostor 

do dvanácti nově vybudovaných dvojbytových domů a dvou bytů. Tím se výrazně změní jejich 

podmínky a zázemí k životu a dostanou možnost začlenit se do života většinové společnosti," uvedl 

náměstek hejtmana Roman Línek.  

Pardubický kraj na projekt získal evropskou dotaci ve výši 177 milionů korun, rada kraje potom 

schválila investovat prvních 15 milionů korun, čímž byl projekt zahájen. Bydlení pro handicapované 

vyroste ve Slatiňanech a okolí nebo v Chrudimi a budou tam docházet sociální pracovníci. "Na stavbu 

domů a rekonstrukce bytů jsme připraveni, máme stavební povolení i vykoupené pozemky a může se 

začít stavět. Celková hodnota této výjimečné transformace přesáhne částku 210 milionů korun, z toho 

32 miliony se na ní bude podílet Pardubický kraj," uvedl Línek.  

V kraji to není jediný projekt, který se snaží integrovat obyvatele různých ústavů do společnosti. 

Například ve Svitavách město pronajalo byty, do kterých se postupně přestěhovalo 55 klientů ze 110. 

Jeden byt je větší, pro 12 lidí, jinak jsou po čtyřech.  

Pardubický kraj zřizuje celkem sedm dřívějších ústavů pro zdravotně postižené. Žije v nich asi 900 lidí. 

Domky nebo byty pro část svých klientů vybudoval a pronajal například také Domov pod hradem 

Žampach na Orlickoústecku.  

 

Mutace - Mladá fronta DNES - pardubický kraj  

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp
http://www.anopress.cz/Web/PagesFree/GetPageWithKeywords.aspx?page=http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp
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CHRÁNĚNÉ BYDLENÍ BUDE V HROTOVICÍCH 

 

BYDLENÍ PRO POSTIŽENÉ. Chráněné bydlení pro postižené zhruba za osm milionů korun vyroste na 

místě bývalého lihovaru v Hrotovicích, který je nyní demolován. Jednopodlažní budovu se dvěma 

bytovými jednotkami pro osm klientů nechá na tomto místě vybudovat město za pomoci dotace z EU 

ve výši kolem 6,7 milionu korun. "Komín bývalého lihovaru bychom chtěli na místě zachovat, už proto, 

že se na něm usídlili čápi," vysvětlila hrotovická starostka Hana Škodová.  

 

Foto: Deník/Eva Bártíková  
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Litoměřický stacionář se nově postará o postižené starší 26 let 

 

LITOMĚŘICE Rodiny, které se starají o zdravotně postiženého, mohou v Litoměřicích využít novou 

službu. Tzv. odlehčovací služba zajistí péči o takového člověka třeba několikrát týdně, a to i v případě, 

že postiženému je víc než 26 let. Nabízet ji začne litoměřické Centrum pro zdravotně postižené 

Srdíčko, v těchto dnech už začíná přijímat přihlášky.  

Dosud byl limit pro přijetí do litoměřického stacionáře právě 26 let, mohl tak sloužit jen dětem a 

mladým lidem. I rodiny, které mají staršího postiženého, s ním ale potřebují někdy pomoci. "Nová 

ambulantní sociální služba je určena osobám starším 26 let se sníženou soběstačností z důvodu 

mentálního, tělesného či kombinovaného postižení, o které je jinak pečováno v jejich domácím 

prostředí," vysvětlila vedoucí Srdíčka Ivana Humlová.  

Služba je určená rodinám, které se o postiženého samy starají, takže nemusí být v žádném ústavu. 

http://wwwjihlavsky.denik.cz/
http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp
http://www.anopress.cz/Web/PagesFree/GetPageWithKeywords.aspx?page=http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp
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Taková péče je ale náročná. "Přece jen jsou okamžiky, kdy si lidé potřebují vyřídit různé záležitosti 

nebo načerpat síly a nemají, kdo by se jim o blízkého člověka postaral. Cílem odlehčovací služby tedy 

bude umožnit pečující fyzické osobě nezbytný odpočinek," dodala Humlová.  

Odlehčovací službu připravovala Humlová od jara. Budoucí klienti mohou centrum navštívit třeba jen 

jednou za rok nebo tam jezdit pravidelně každý den. Připraveny pro ně budou rehabilitace, malování či 

ruční práce.  

Odlehčovací službu na severu Čech už v minulosti začaly nabízet například obecně prospěšné 

společnosti Energie v Meziboří na Mostecku, Valerie v Děčíně nebo městské sociální služby v Klášterci 

nad Ohří.  

 

---  

 

Služba je určená rodinám, které se o postiženého samy starají, takže nemusí být v žádném ústavu.  

 

Foto: Litoměřická novinka V centru Srdíčko se nově postarají i o postižené klienty, kterým je víc než 

26 let. Připraveno pro ně bude malování, ruční práce nebo rehabilitace.  

Ilustrační foto: Archiv MF DNES  

 

Mutace - Mladá fronta DNES - severní Čechy  

 

Název:  Lidé ze sociálních ústavů se učí žít samostatně 

Zdroj:  Plzeňský deník 
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Rubrika:  Plzeňsko 

Autor:  MARTIN ŠVEC 
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Lidé ze sociálních ústavů se učí žít samostatně 

 

Plzeňský kraj – Život místo ústavu. Tahle tři slova znamenají hodně pro lidi s tělesným postižením. 

Poskytují jim totiž šanci zapojit se do každodenního života podobnému tomu, který je vlastní 

většinové společnosti.  

Takzvaná transformace sociálních služeb má přesunout co největší počet klientů z ústavů do rodin či 

do vlastního bydlení. Umožnit jim život v přirozeném prostředí, které by bylo bližší normálnímu životu. 

Právě o pomoci klientům se zdravotním postižením, o zkušenostech a nadcházejících krocích ohledně 

reformy sociálních služeb debatovali v Plzni Petr Mach z ministerstva práce a sociálních věcí, ředitel 

Domova pro osoby se zdravotním postižením (DOZP) Stod Radomír Bednář či krajský radní pro 

sociální oblast Miroslav Brabec.  

http://plzensky.denik.cz/
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Do projektu Podpora transformace sociálních služeb se zapojilo 32 zařízení z České republiky, což 

představuje přibližně 3800 klientů. Plzeňský kraj zastupují zařízení ve Stodě a ve Zbůchu. Ústavy 

mohou čerpat z balíku 1,3 miliardy korun. "Především jsou podporovány investice do staveb bytů pro 

klienty, nákupu a rekonstrukce objektů určených pro poskytování chráněného bydlení," informoval 

Mach s tím, že testování projektu skončí příští rok v březnu.  

Podle Brabce je pryč doba, kdy lidé s postižením byli odsouváni na okraj společnosti. Radní ocenil 

stodské zařízení, kde se před lety otevřely dílny či naskytla možnost vlastního bydlení. Klienti se 

zdravotním postižením si dokonce otevřeli ve Stodě prodejnu s potravinami, obchod rozšířili i do Plzně. 

"Tohle je ta cesta. Přál bych si, aby takových Stodů bylo více," uvedl Brabec. Stodský domov, který 

má 188 uživatelů, zapojil do projektu 68 klientů, z toho 40 lidí s postižením žije v chráněném bydlení, 

což je předstupeň k samostatnému bydlení v domácnosti. "Do druhé etapy bychom chtěli zařadit 41 

klientů," sdělil ředitel zařízení Radomír Bednář.  

Dva roky žije v Holýšově pětice klientů, další bydlí jeden rok ve Stodě. Zatímco na začátku potřebovali 

20 hodin podpory a asistence týdně, v současnosti stačí čtyři až sedm hodin týdně. "Ve spoustě 

činností se osamostatnili, potřebují pomoci jen se základním hospodařením, případně s nějakým 

stykem na úřadech. Co se týče péče o domácnost, nákupů, docházky do zaměstnání, tak se dá říci, že 

jsou soběstační," přiblížil Bednář.  

Transformace stodského ústavu je rozdělena do několika etap. "V první etapě jde o vybudování deseti 

nových domácností v novostavbách v Holýšově, Stodě, Nýřanech a Dnešicích. Pořídíme tři byty, dva 

se třemi pokoji a jeden se dvěma, ve kterých bude žít osm osob," uvedl Bednář.  

Stodské zařízení se do projektu ministerstva zapojilo, protože s podobným typem projektu mělo 

šestiletou zkušenost díky evropským programům.  

 

---  

 

Plzeňský kraj a sociální služby Plzeňský kraj zřizuje dvanáct příspěvkových organizací. Šest z nich 

zajišťují služby pro osoby se zdravotním postižením s celkovou kapacitou 804 lůžek a šest domovů pro 

seniory s 1018 lůžky.  

 

Foto: Transformaci sociálních služeb doprovází také mediální kampaň na její podporu. Ta je spojena s 

putovní výstavou fotografií Jindřicha Štreita Život místo ústavu, která byla včera v Plzni slavnostně 

zahájena. Snímky dokumentují život v ústavech, jejich všední realitu, lidské osudy i vztahy. Zároveň 

můžete díky ní nahlédnout a poznat blíže zařízení, která jsou do procesu péče o postižené zapojena v 

Plzeňském kraji. Fotografie je možné zhlédnout na hlavním nádraží do konce srpna.  

Foto: Deník/Milan Říský  

 

Název:  Ústavy na Plzeňsku nakročily k samostatnosti klientů 
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http://www.ceskatelevize.cz/ct24/regiony/191316-ustavy-na-plzensku-nakrocily-k-samostatnosti-klientu/
http://www.ceskatelevize.cz/ct24/regiony/191316-ustavy-na-plzensku-nakrocily-k-samostatnosti-klientu/
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samostatnosti-klientu/  

Zkratka zdroje:  YD24 

Klíčová slova: transformaci (2), transformací (2), sociálních, sociální, služeb, transformace 

Ústavy na Plzeňsku nakročily k samostatnosti klientů 

 

Plzeň – Ministerstvo práce a sociálních věcí (MPSV) plánuje postupnou transformaci ústavů sociální 

péče, v nichž po celé ČR žijí tisíce lidí s postižením. Ve 13 krajích proto před časem rozběhlo pilotní 

projekt podporující přerod ústavů, do něhož se zapojilo 32 ústavních zařízení s přibližně 3 800 klienty. 

Projekt, na který je připraveno 136 milionů korun, počítá s postupným rozpuštěním velkých ústavních 

zařízení a s maximálním začleněním jejich klientů do běžné společnosti. V Plzeňském kraji se tak 

zatím transformují zařízení ve Stodě a Zbůchu.  

 

V budoucnu se na rozpuštění velkých ústavů, často separovaných i mimo města, a na jejich 

transformaci počítá z evropských fondů s 1,3 miliardy korun. Peníze jsou určené především na nákup, 

stavbu a rekonstrukci domů a bytů, do nichž se klienti ústavů přestěhují, a mohou tak žít 

samostatnější a hodnotnější život.  

 

V Domově pro osoby se zdravotním postižením ve Stodu začali s postupnou transformací už před 

ministerským projektem a ukazuje se, že samostatnost klientům svědčí, potvrdil ředitel zařízení 

Radomír Bednář. Už dva roky tak například bydlí ve dvou bytech v sídlištní zástavbě v Holýšově pětice 

klientů. Zatímco po přestěhování potřebovali zhruba 20 hodin podpory a asistence týdně, nyní jsou to 

jen čtyři hodiny. "Ve spoustě činností se osamostatnili, potřebují pomoci jen s nějakým základním 

hospodařením s penězi, případně s nějakým stykem na úřadech. Co se týče péče o domácnost, 

nákupů, docházky do zaměstnání, tak se dá říci, že jsou soběstační," shrnul Bednář. Do samostatného 

života se přitom pouštějí i lidé, kteří dosud žili v ústavu i většinu svého života.  

 

Stodský domov má 188 uživatelů služeb. S postupnou transformací pokračuje. Momentálně se buduje 

či rekonstruuje desítka bytů v okolních městech a obcích pro další klienty. Po dokončení všech 

naplánovaných etap transformace zbude v původním domově asi 44 klientů. I ti budou žít v menších 

samostatnějších skupinkách.  

 

Ministerstvo nyní ve spolupráci s kraji analyzuje situaci ve všech podobných zařízeních. Zjišťuje se, 

zda domovy fungují stále jako ústavy s mnoha klienty na pokojích nebo se už samy alespoň částečně 

transformovaly. Analýza má být hotová příští rok, pak se bude rozhodovat o dalším postupu.  

 

URL| http://www.ceskatelevize.cz/ct24/regiony/191316-ustavy-na-plzensku-nakrocily-k-

samostatnosti-klientu/ 

 

Název:  Plán na začlenění zdravotně postižených 

Zdroj:  ČT 1 

Datum:  10.08.2012 

Pořadí:  1 

Moderátor:  Jan HRUBEŠ 

http://www.ceskatelevize.cz/ct24/regiony/191316-ustavy-na-plzensku-nakrocily-k-samostatnosti-klientu/
http://www.ceskatelevize.cz/ct24/regiony/191316-ustavy-na-plzensku-nakrocily-k-samostatnosti-klientu/
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Plán na začlenění zdravotně postižených 

 

Jan HRUBEŠ, moderátor:  

Zprávy z krajů tak, jak je zachytily kamery České televize. Klidný a pohodový podvečer. Ministerstvo 

práce a sociálních věcí přišlo s projektem, jak zdravotně postižené dostat z ústavů a zařadit je do 

běžného života. Projekt Podpora transformace sociálních služeb má co největší počet klientů 

přesunout do rodin, nebo vlastního bydlení. Částečně se to už podařilo třeba ve Stodě na Plzeňsku, 

kde se osamostatnilo asi 40 handicapovaných. Zarážející ovšem je, že někteří lidé je mezi sebou 

nechtějí a dokonce odmítají vedle nich žít.  

 

David HAVLENA, redaktor:  

Před 2 lety se klientům Anně a Jindřichovi změnil život. Díky projektu ministerstva práce a sociálních 

věcí se mohli osamostatnit, opustili zdi ústavu, dostali byt, začali pracovat a zařadili se mezi běžné 

lidi.  

 

Jindřich WILTSCHK, klient:  

Taky chodíme nakupovat, na procházky.  

 

David HAVLENA, redaktor:  

V takzvaném chráněném bytě žije Anna Tomášková s Jindřichem Wiltschkem už 2 roky. Společně se 

starají o chod celé domácnosti. A to včetně nákupů. A další příklad života mimo ústav. 48letá Jana 

Jandová, do Stoda přišla z Mnichova u Mariánských Lázní. Teď je podle svých slov konečně svobodná.  

 

Jana JANDOVÁ, klientka:  

Je to lepší, že můžeme bejt jako volný, tam jsme byli trochu jako moc jako hlídaný.  

 

David HAVLENA, redaktor:  

V chráněném bydlení žije ve Stodě 40 lidí. Další podporu v životě už téměř nepotřebují.  

 

Radomír BEDNÁŘ, ředitel, DOZP Stod:  

Míra potřebné podpory u těch lidí, kteří přešli z ústavní péče do toho chráněného bydlení, klesla 

během těch dvou let zhruba o dvě třetiny.  

 

David HAVLENA, redaktor:  

Do projektu transformace se zapojilo celkem 32 zařízení. Šanci na běžný život tak mají skoro 4 tisíce 

klientů. Jenže podle ministerstva práce a sociálních věcí, je někteří lidé mezi sebou nechtějí.  

 

Petr MACH, ministerstvo práce a sociálních věcí:  

Někdy nastávají problémy, že jak na některých kulatých stolech bylo zmíněno, nikdo vedle těch v 



 

Národní centrum podpory transformace sociálních služeb, 3P Consulting, s. r. o. Římská 12, 120 00  Praha 2  

telefon: (+420) 739 548 469 | e-mail: info@trass.cz | web: www.trass.cz 

Strana 17 

uvozovkách "mentálů" nebude žít.  

 

Miroslav BRABEC, krajský radní pro oblast sociálních věcí:  

Do týto chvíle je v uvozovkách "normální", může být během několika minut v jejich situaci. To si 

musíme všichni uvědomit.  

 

David HAVLENA, redaktor:  

Součástí transformace je i vybudování samostatných domácností v novostavbách. První takové byty 

by měly vzniknout v Holýšově, Stodě nebo Nýřanech. David Havlena, Česká televize, Plzeňský kraj.  
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samostatnost 

Zdroj:  plzen.cz – main page 

Datum:  10.08.2012 

Odkaz:  http://plzen.nejlepsi-adresa.cz/ zpravy/ clanky/ 
Socialni-ustavy-na-Plzensku-nabizeji-klientum-vetsi-

samostatnost-13868  

Zkratka zdroje:  WD_D 

Klíčová slova: sociálních (2), transformace (2), transformací (2), Sociální, transformaci, 

služeb 

Sociální ústavy na Plzeňsku nabízejí klientům větší samostatnost 

 

 

 

http://plzen.nejlepsi-adresa.cz/zpravy/clanky/Socialni-ustavy-na-Plzensku-nabizeji-klientum-vetsi-

samostatnost-13868 
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Sociální ústavy nabízejí klientům větší samostatnost 

 

PLZEŇSKO – Transformovat postupně domovy, v nichž po celé ČR žijí tisíce lidí s postižením, plánuje 

ministerstvo práce a sociálních věcí (MPSV).  

V zemi proto před časem rozběhlo ve 13 krajích pilotní projekt podporující přerod ústavů. Je do něj 

http://plzen.nejlepsi-adresa.cz/zpravy/clanky/Socialni-ustavy-na-Plzensku-nabizeji-klientum-vetsi-samostatnost-13868
http://plzen.nejlepsi-adresa.cz/zpravy/clanky/Socialni-ustavy-na-Plzensku-nabizeji-klientum-vetsi-samostatnost-13868
http://plzen.nejlepsi-adresa.cz/zpravy/clanky/Socialni-ustavy-na-Plzensku-nabizeji-klientum-vetsi-samostatnost-13868
http://www.anopress.cz/Web/PagesFree/GetPageWithKeywords.aspx?page=http://plzen.nejlepsi-adresa.cz/zpravy/clanky/Socialni-ustavy-na-Plzensku-nabizeji-klientum-vetsi-samostatnost-13868
http://plzen.nejlepsi-adresa.cz/zpravy/clanky/Socialni-ustavy-na-Plzensku-nabizeji-klientum-vetsi-samostatnost-13868
http://plzen.nejlepsi-adresa.cz/zpravy/clanky/Socialni-ustavy-na-Plzensku-nabizeji-klientum-vetsi-samostatnost-13868
http://pravo.novinky.cz/
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zapojeno 32 ústavních sociálních zařízení přibližně s 3800 klienty. Projekt, na který je připraveno 136 

miliónů korun, počítá s postupným rozpuštěním velkých ústavních zařízení a s maximálním začleněním 

jejich klientů do společnosti. V Plzeňském kraji se tak zatím transformují zařízení ve Stodu a Zbůchu, 

řekl v Plzni Petr Mach z MPSV.  

Na podporu transformace zařízení a zapojení jejich klientů do většinové společnosti putuje po ČR 

výstava snímků fotografa Jindřicha Štreita, který lidi s postižením léta fotografuje. V Plzni je výstava 

Život místo ústavu k vidění v hale hlavního nádraží do konce srpna.  

V budoucnu se na rozpuštění velkých ústavů, často separovaných i mimo města, a na jejich 

transformaci počítá z evropských fondů s 1,3 miliardy korun. Peníze jsou určeny především na nákup, 

stavbu a rekonstrukci domů a bytů, do nichž se klienti ústavů přestěhují, a mohou tak žít 

samostatnější a hodnotnější život.  

V Domově pro osoby se zdravotním postižením ve Stodu začali s postupnou transformací už před 

ministerským projektem a ukazuje se, že samostatnost klientům svědčí, potvrdil ředitel zařízení 

Radomír Bednář. Už dva roky tak například bydlí ve dvou bytech v sídlištní zástavbě v Holýšově pětice 

klientů.  

Stodský domov má 188 uživatelů služeb. S postupnou transformací pokračuje. Nyní se buduje či 

opravuje desítka bytů v okolních městech a obcích pro další klienty. Po dokončení naplánovaných etap 

transformace zbude v původním domově asi 44 klientů. I ti budou žít v menších, samostatnějších 

skupinkách.  

 

Mutace - Právo - jihozápadní Čechy  
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Do děcáku kvůli úklidu? Tresty za chyby rodičů musí skončit 

 

K odebrání dítěte z rodiny občas dochází jen proto, že sociální pracovnice uznává jiný životní styl nebo 

je pedant na pořádek, říká ředitel odboru rodiny a ochrany práv dětí Ministerstva práce a sociálních 

věcí Miloslav Macela.  

 

K odebrání dítěte z rodiny občas dochází jen proto, že sociální pracovnice uznává jiný životní styl nebo 

je pedant na pořádek, přiznává v rozhovoru pro on-line deník TÝDEN.CZ ředitel odboru rodiny a 

http://www.tyden.cz/rubriky/domaci/do-decaku-kvuli-uklidu-tresty-za-chyby-rodicu-musi-skoncit_242317.html
http://www.tyden.cz/rubriky/domaci/do-decaku-kvuli-uklidu-tresty-za-chyby-rodicu-musi-skoncit_242317.html
http://www.tyden.cz/rubriky/domaci/do-decaku-kvuli-uklidu-tresty-za-chyby-rodicu-musi-skoncit_242317.html
http://www.anopress.cz/Web/PagesFree/GetPageWithKeywords.aspx?page=http://www.tyden.cz/rubriky/domaci/do-decaku-kvuli-uklidu-tresty-za-chyby-rodicu-musi-skoncit_242317.html
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ochrany práv dětí Ministerstva práce a sociálních věcí Miloslav Macela. Jindy jsou sociální pracovníci 

nečinní, i když jde dětem o život. Změnit to má nový zákon. Ten však Senát odmítl a vrátil ho k 

novému projednání do Poslanecké sněmovny.  

 

Co chcete novelou změnit?  

 

Jde například o činnost sociálních pracovnic a pracovníků. Přestože mají obrovskou moc nad osudy 

dětí a rodin, nejsou jasně dané postupy, na základě kterých rozhodují. Novela tyto postupy stanovuje. 

Druhá velká oblast se týká pěstounské péče, protože v současné době podle statistik v osmi až devíti 

procentech selhává. Důvodů je mnoho. Někteří nejsou na úlohu náhradního rodiče dobře připraveni, 

někteří ani pro ni nemají dispozice. Nový zákon sjednocuje systém příprav a klade vyšší nároky na 

osoby pěstounů. Na druhou stranu, když už se někdo stane pěstounem, dostane se mu od státu 

mnohem vyšší podpory.  

 

Co nově mohou očekávat děti z problémových rodin? Prý se přenese péče o ně z dětských domovů 

více právě na pěstouny...  

 

Hlavním opatřením reformy je systematická práce s původní rodinou. Klíčové pro dítě totiž je, aby 

mělo bezpečný vztah s nějakou dospělou osobou, nejlépe ve vlastní rodině. Pokud tedy rodina má 

alespoň nějaký potenciál k tomu, že se její poměry napraví, tak společnost musí udělat vše pro to, 

aby jí pomohla. Odchod z rodiny představuje pro dítě trauma a měli bychom k němu přistupovat jen v 

krajním případě. Jasným případem jsou situace, kdy dítěti hrozí újma na zdraví či dokonce je 

ohroženo na životě. Vždy tedy budou existovat děti, které budou nuceny svoji rodinu opustit. Pak by 

se měl systém náhradní rodinné péče stát vážnou alternativou k umisťování dětí do ústavu. Kámen 

úrazu je v tom, že někteří lidé, kteří pracují v prostředí ústavní péče, se cítí těmito kroky ohroženi.  

 

Co tedy čeká rodiny, ze kterých jsou nyní odebírány děti do ústavů?  

 

Dnes jsme v situaci, kdy je velké množství děti umisťováno do ústavní péče z čistě sociálních důvodů. 

Klasický příklad je ten, kdy rodina kvůli finančním problémům přijde o bydlení. Nebo případy rodičů, 

kteří se neumějí starat o dítě, protože se to neměli kde naučit. Například proto, že sami vyrostli v 

dětském domově. Za selhání dospělých však trestáme dítě. Místo, abychom hledali způsoby podpory, 

vytvořili například systém sociálního bydlení či služeb na podporu rodičovských kompetencí, kterým se 

lze naučit, odebereme dítě z rodiny a dáme ho do ústavu. Vyroste další člověk, který projde ústavní 

péčí, bude mít další děti a tak to jde stále dokola...  

 

Jak se to tedy bude podle novely v tomto případě řešit?  

 

Sociální pracovníci budou daleko více motivováni k tomu, aby s rodinami pracovali. K tomu budou 

pochopitelně potřebovat terénní služby, které jim v tom budou pomáhat. Ne vždy je totiž pomoc 

sociálního pracovníka rodinou přijímána, přece jenom představuje zároveň represivní orgán. Tyto 

služby budou rodinám pomáhat při řešení různých životních situací, nemusí jít vždy o problém sociální. 

Pro mnoho rodin znamená velký problém například narození dítěte se zdravotním postižením, mohou 

to být výchovné problémy v pubertě.  
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A jak ty rodiny vytipujete?  

 

Určitě není cílem vytvářet systém "velkého bratra", který neustále sleduje, co se v rodinách děje. 

Většinou jde o reakci na nějaký podnět. Když například ve škole zjistí, má dítě modřiny, je zanedbané, 

vynechává školu, tak to je jistě důvod pro to kontaktovat sociální pracovníky. Ti by měli ověřit, co se v 

té rodině děje, prověřit, zda má nějaký potenciál ten problém vyřešit, aniž by dítě bylo vystaveno 

traumatu, že musí pryč od rodičů.  

 

Ale to snad jde už podle současné právní úpravy, ne?  

 

Jde, ale záleží na přístupu dané sociální pracovnice nebo pracovníka. Většina z nich vykonává svoji 

práci dobře. Setkáváme se však s případy, kdy dojde k odebrání dítěte z rodiny jen proto, že příslušná 

pracovnice uznává jiný životní styl nebo je pedant na pořádek, což je vždy velmi subjektivní záležitost. 

Na druhou stranu jsme konfrontováni s dlouhodobou nečinností, a to i v případech, kdy jde dítěti 

doslova o život.  

 

Kritici namítají, že snaha novely převést péči o děti více na pěstouny povede k zániku dětských 

domovů, Klokánků a podobných zařízení...  

 

To by byl ideál, ne? Pokud by existoval tak dokonalý systém práce s rodinami a náhradní rodinné 

péče, že by ústavní péče nebyla potřeba. Samozřejmě, jde o ideál, ale přiblížit se k němu co nejvíce 

by mělo být cílem všech rozumných lidí. Reforma neznamená likvidaci ústavní péče, jak je někdy 

uváděno. Vždy bude existovat skupina dětí, pro které bude třeba zajistit pobytové služby. Kritika 

reformy spočívá v naprostém nepochopení procesu změn. Veřejnost je strašena, že se zavřou ústavy a 

děti se ocitnou bez péče. Je to však jinak. Čím více dětí se nám podaří udržet bezpečně v rodině nebo 

v pěstounské péči, tím méně jich do ústavů doputuje. Logicky bude zapotřebí méně lůžek, méně 

institucí. A to je dobře. Děti tady nejsou od toho, aby udržovaly stávající pracovní místa pro dospělé 

zaměstnance.  

 

URL| http://www.tyden.cz/rubriky/domaci/do-decaku-kvuli-uklidu-tresty-za-chyby-rodicu-musi-

skoncit_242317.html  
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Fokus Vysočina pomáhá svým klientům už dvacet let 

 

Pracovníci chráněných dílen si chválí pravidelný režim a přizpůsobenou pracovní dobu  

 

Pelhřimov – Občanské sdružení Fokus Vysočina, kam spadá také pelhřimovské středisko, v letošním 

roce slaví dvacet let od svého vzniku. Důležité milníky své existence představí na výstavě 20 let 

Fokusu Vysočina na Krajském úřadě Kraje Vysočina v Jihlavě.  

Vernisáž se uskuteční 11. září od 14 do 16 hodin. Její součástí bude mimo jiné hudební vystoupení 

Kateřiny Paclíkové, hráčky na akordeon. Občanské sdružení Fokus vzniká v roce 1990 jako komplex 

komunitních služeb. "Původně vznikl Fokus pouze jeden – v Praze. Byla to reakce na neexistující síť 

mimo nemocniční psychiatrické péče. Někteří psychiatři pracující v psychiatrických léčebnách navazují 

na praxi v západních zemích, kde vycházejí z toho, že ambulantní léčba u psychotických pacientů je 

možná v mnohem větší míře, než tomu bylo dosud, jen je potřeba vybudovat síť podpory v 

přirozeném prostředí pacienta," popsala vedoucí pelhřimovského střediska Fokusu Vysočina Anna 

Šimonová.  

Původní myšlenka jednoho centra se neukázala z organizačních důvodů optimální, a proto vznikají 

záhy nové – právně samostatné Fokusy po celé republice. "Všechny mají stejnou filozofii, cílovou 

skupinu i styl práce. Rozložení vznikajících Fokusů na mapě České republiky je nahodilé. Vznikaly vždy 

tam, kde jedinci měli potřebu, znalosti a zájem založit podobné občanské sdružení," doplnila Anna 

Šimonová. Duchovní matkou a otcem myšlenky vzniku Fokusu na Vysočině byla Jana Jelínková-

Hroníková a Jaroslav Fiala. 4. listopadu 1992 zakládají Jiří Libra a Přemysl Suchomel nové sdružení 

Fokus Vysočina, které uplatňuje myšlenku a principy bývalého celorepublikového Fokusu. Sídlo 

sdružení je v Želivě, kde jsou provozovány chráněné dílny a první chráněné bydlení v naší republice 

typu "dům na půl cesty" pro lidi s psychózou, zaměřené na nácvik samostatného bydlení.  

Hned následující rok se chráněné dílny v Želivě rozvíjejí. Ve spolupráci s premonstrátským klášterem 

vzniká chráněná zahradnická dílna a otvírá se také chráněná dílna bistro.  

Pelhřimovské středisko oslaví kulaté výročí vzniku až za tři roky. Vzniká totiž v roce 1995, ačkoli 

nájemní smlouva s městem Pelhřimov na užívání prvorepublikové vily v Humpolecké ulici, kde 

středisko provozuje služby dodnes, byla uzavřena už roku 1994. Po vzniku začíná provozovat sociální 

centrum – předchůdce současné služby sociální rehabilitace pro duševně nemocné – a zakládá tři 

chráněné dílny, šicí, rukodělnoua opravárenskou.  

Právě tyto dílny pro někoho znamenají jedinou možnost jak sehnat práci. "Jsem tělesně invalidní a v 

Pelhřimově bych jinde práci nenašla," potvrdila zaměstnankyně rukodělné dílny Zdeňka.  

 

Vyhoví potřebám  

 

Hlavní výhody zaměstnání vidí klienti ve zkrácené pracovní době. "Jsme tu od pondělí do pátku pět 

hodin denně, ale pokud někdo potřebuje, může si pracovní dobu přizpůsobit. Důležité je, že máme 

pravidelný režim," řekla další pracovnice dílny Iva. Podle slov zaměstnance Jindry je právě režim 

nezbytný především pro lidi s duševním onemocněním, protože nabízí určitou stabilitu. Narušení 

režimu může vést k problémům. Výhodou je i to, že nejsou na pracovníky dílen kladeny takové 

nároky, jako mohou být v jiném zaměstnání.  

Organizaci Fokus Vysočina v současné době řídí pověřený ředitel. Výběrové řízení na ředitele sdružení 

je otevřeno.  

 



 

Národní centrum podpory transformace sociálních služeb, 3P Consulting, s. r. o. Římská 12, 120 00  Praha 2  

telefon: (+420) 739 548 469 | e-mail: info@trass.cz | web: www.trass.cz 

Strana 22 

Foto: RADOST Z PRÁCE. "Máme tu dobrý kolektiv a je legrace," říkají zaměstnanci rukodělné dílny.  

Foto: Deník/Dominika Dufková  
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V Hlučíně otevřeli chráněné bydlení 

 

Pavel JANOŠEC, moderátor:  

Deset žen s mentálním postižením má nový domov v chráněném bydlení v Hlučíně. Moravskoslezský 

kraj zaplatil za jeho vybudování 6,5 milionu korun. Mnohé z ubytovaných žen žily v ústavech od svého 

dětství. Teď mají k dispozici byty, ve kterých mohou žít podle svých představ.  

 

Drahomíra RAČÁKOVÁ, redaktorka:  

Život se s nimi nemazlil. V nejrůznějších sociálních ústavech žily mnohé i 25 let. Jako třeba paní 

Světlana, zůstala bez rodiny.  

 

Světlana FAJKUSOVÁ, klientka chráněného bydlení Fontána:  

Trápí mě to, že jako maminku už nemám už dlouho, protože si vždycky na ni vzpomenu, tak vždycky 

večer i pláču.  

 

Drahomíra RAČÁKOVÁ, redaktorka:  

Teď ženám svitla naděje na svobodný život mimo ústav ohraničený plotem.  

 

Jiřina FREJKOVÁ, ředitelka krajského zařízení Fontána:  

Už samotná stigmatizace toho, že žijí někde za branou, byť je ta brána otevřená, je pro ně velice teda, 

bych řekla, deprimující a vlastně je to to největší negativum.  

 

Drahomíra RAČÁKOVÁ, redaktorka:  

Chráněné bydlení vše vynahradí. Otevře jim cestu ke svobodě, ale také ke zodpovědnosti za svá 

rozhodnutí.  

 

Marie SOBĚSLAVSKÁ, klientka chráněného bydlení Fontána:  
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Je to lepší jako, že mám volnost a chodíme do obchodů nakupovat a chodím i do kuchyně pomáhat, 

nádobí mýt a škrábat brambory, mrkev a tak dále.  

 

Libuše PODEŠVOVÁ, klientka chráněného bydlení Fontána:  

Mám tady dobré kamarádky, společnost. Nechybí mi nic.  

 

Drahomíra RAČÁKOVÁ, redaktorka:  

Nejdůležitějším znakem chráněného bydlení není ochrana před nástrahami života, ale právě naopak 

podpora na cestě k samostatnosti a nezávislosti. Má i tu výhodu, že ženy mohou žít ve městě, ve 

kterém vyrůstaly. Všechny jsou zdravotně postižené.  

 

Marie SOBĚSLAVSKÁ, klientka chráněného bydlení Fontána:  

Já, já bych chtěla s přítelem potom žít. Čtyři roky spolu chodíme. Jmenuje se Jirka.  

 

Lucie HABIBALLA, vedoucí chráněných dílen:  

Jsme rádi, že se nám toto chráněné bydlení podařilo otevřít, protože stále je v regionu Hlučínska místa 

v této službě málo.  

 

Drahomíra RAČÁKOVÁ, redaktorka:  

Pokud se klientky naučí nespoléhat se na pomoc okolí, čeká je v budoucnu život ve vlastních bytech. 

Drahomíra Račáková, Česká televize.  
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Koncepce sociálního bydlení 

 

Karolína KOUBOVÁ, moderátorka:  

Dobrý den, při poslechu Studia Česko vás vítá Karolína Koubová. Z Ostravy - Přednádraží se stále 

odmítá vystěhovat zhruba 140 lidí, ačkoliv jim to více než před týdnem nařídil tamní stavební úřad. 

Situace, která dospěla až do fáze, kdy obyvatelé přednádražského gheta čelí žádosti o soudní 

vystěhování je ovšem jen špičkou ledovce. Jeho nejpodstatnější část tkví v absenci jasné koncepce 

sociálního bydlení a odborníci varují, pakliže vláda nenajde koncepční řešení, případů, jako je Ostrava 

či Šluknovsko, bude přibývat. Ve studiu teď vítám zástupkyni ombudsmana Jitku Seitlovou, dobrý den.  
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Jitka SEITLOVÁ, zástupkyně ombudsmana:  

Dobré odpoledne.  

 

Karolína KOUBOVÁ, moderátorka:  

Také ředitele vládní agentury pro sociální začleňování Martina Šimáčka, dobrý den.  

 

Martin ŠIMÁČEK, ředitel vládní agentury pro sociální začleňování:  

Dobrý den.  

 

Karolína KOUBOVÁ, moderátorka:  

A nechybí ani zástupci ministerstva pro místní rozvoj, konkrétně tedy vítám náměstka Miroslava 

Kalouse, dobrý den.  

 

Miroslav KALOUS, náměstek, ministerstvo pro místní rozvoj:  

Dobrý den.  

 

Karolína KOUBOVÁ, moderátorka:  

A také zástupce ministerstva práce a sociálních věcí, první náměstek Vladimír Šiška, dobrý den.  

 

Vladimír ŠIŠKA, první náměstek, ministerstvo práce a sociálních věcí:  

Dobré odpoledne.  

 

Karolína KOUBOVÁ, moderátorka:  

Nejprve si prosím všichni tady ve studiu poslechněme sociálního pracovníka se zkušeností z terénu 

Daniela Hůleho z obecně prospěšné organizace Člověk v tísni, který upozorňuje v souvislosti se 

sociálním bydlením na zásadní problém.  

 

Daniel HŮLE, sociální pracovník, Člověk v tísni:  

Tady se udělala základní chyba v tom, že na počátku 90. let byl bytový fond převeden na obce, obce 

ho urychleně zprivatizovaly, to znamená, že dnes jen minimum obcí má dostatečně velký bytový fond, 

v rámci jehož by bylo možné nějakým způsobem stavět systém sociálního bydlení. Například v 

Rakousku v městě Vídni tak 70 procent všech jakoby bytů patří zemi Vídeň, jo, to je úplně bizardní. A 

když se podíváme na česká města, tak to jsou procenta toho bytového fondu, která ty města spravují 

a tam ve své podstatě dnes už ani není prostor pro výkon té sociální politiky, sociálního bydlení a v 

tomto případě opravdu je to nezbytné, aby k tomu přistoupil stát centrálně a začal a pojmul to 

opravdu od základů úplně jinak. Protože se nám tady, nám tady hrozí opravdu situace, že bude část 

populace nucena permanentně kolovat, obce se budou snažit racionálně tyto dílčí populace nebo 

populace vytěsní, ale budou pořád kolovat v rámci českého státu a ten dopad nakonec stejně ponesou 

obyvatelé českého státu a český stát jako takový.  

 

Karolína KOUBOVÁ, moderátorka:  

Daniel Hůla z orga..., Hůle z organizace Člověk v tísni. První otázka tedy směřuje na pana Kalousek z 

ministerstva pro místní rozvoj, jak je to s tím bytovým fondem? Kolik procent z něj vlastně mají obce? 

Je tu ten prostor pro to, aby se vůbec budovala, budovalo sociální bydlení?  
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Miroslav KALOUS, náměstek, ministerstvo pro místní rozvoj:  

Já si myslím, že to, co říkal pan Hůle, je fikce, která není pravdivá. Její vliv nebo vliv privatizace 

bytového fondu, převod bytového fondu směrem k obcím nebo majetku obcí nesouvisí s otázkou 

sociální politiky státu, anebo s otázkou působení státu v oblasti sociálního bydlení, jakkoliv je třeba 

říci, že pojem sociální bydlení v této republice ještě nikdo nedefinoval a podle mého soudu ani 

definovat nemůže, protože obsah toho pojmu je tak široký a komplikovaný, že se nám to skutečně 

nepodaří.  

 

Karolína KOUBOVÁ, moderátorka:  

Pokusíme se ho přiblížit, ale jak to, že, promiňte, pane náměstku, nesouvisí to, jestli mají obce 

dostatek bytů pro to, aby tam mohly jaksi praktikovat politiku sociálního bydlení s tím, jaký je teď 

stav?  

 

Miroslav KALOUS, náměstek, ministerstvo pro místní rozvoj:  

No, politika sociálního bydlení se nepraktikuje, ta se buď realizuje nebo nerealizuje.  

 

Karolína KOUBOVÁ, moderátorka:  

Tak realizovat.  

 

Miroslav KALOUS, náměstek, ministerstvo pro místní rozvoj:  

Nicméně, nicméně otázka pomoci lidem, kteří se ne vlastní vinou, a to zdůrazňuji, ne vlastní vinou, 

ocitnou v situaci, kdy ztrácí schopnost své bydlení si zajistit, tak podle mého názoru přísluší státu. 

Obce dnes nemají finanční prostředky na to, aby se tímto tématem zabývaly. Je pravda, že ze zákona 

o obcích pro obce vyplývá povinnost kromě jiného také pečovat o rozvoj, o rozvoj jejich území a s tím 

souvisí například vytváření podmínek pro bydlení, ale to je trochu něco jiného. A pomáhat lidem, kteří 

nemají na svoje bydlení, protože například přišli o zaměstnání, to skutečně já si nemyslím, že je rolí 

obce. Já si myslím, že to je rolí státu a stát by měl v tomto směru obcím pomoci. Například tím, že 

vytvoří podmínky pro vznik sociálních bytů nebo bytů, ve kterých takovíto lidé mohou krátkodobě 

bydlet, ale to nemůže souviset s privatizací bytového fondu, protože ty byty, které se privatizovaly, 

jsou pro takovéto účely vesměs nevhodné. Buď se jedná o byty 3, 4 pokojové, dvoupokojové, a to já 

si nemyslím, že je kategorie bytů, ve kterých by měli bydlet lidé, kteří na bydlení nemají. A to 

nechávám stranou samozřejmě otázku lidí, kteří se v té situaci ne ocitli vlastní vinou, a kteří například 

vědomě nájemné neplatí, anebo neplatí činži nebo neplatí za vodu.  

 

Karolína KOUBOVÁ, moderátorka:  

Pan náměstek Kalous mluví o tom, že tedy v jisté fázi by měl stát převzít tu iniciativu a jaksi postarat 

se o lidi, kteří se tedy, jak říká, ne vlastní vinou ocitli bez domova. Jak vidí situaci ohledně koncepce 

sociálního bydlení Jitka Seitlová, zástupkyně ombudsmana? Vy dlouhodobě upozorňujete na to, že 

tady jakákoliv strategie chybí.  

 

Jitka SEITLOVÁ, zástupkyně ombudsmana:  

No, já jsem si s sebou přinesla celý takový balík papírů a ten balík papírů, který už se tady 

shromažďuje od roku 2006, je tím, co veřejný ochránce práv, ať už to byl pan doktor Motejl nebo teď 

je to pan doktor Varvařovský, neustále snaží se těm orgánům, které to mají na starosti, prezentovat a 
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dokonce ty orgány na to reagují. Já řeknu, že v roce 2006 bylo v naší správě uvedeno doporučení, že 

je třeba řešit sociální bydlení. Není pravdou, já bych s tím nesouhlasila, že tady nemáme definované 

sociální bydlení. Nemáme ho definované v zákoně, to je pravda, to je chyba, ale máme definice, které 

se objevují v různých podkladech, dokonce v různých koncepcích, které zpracovalo ministerstvo v 

minulých letech. A já musím tedy se vrátit k tomu roku 2006, kdy to doporučení, kdy přesně pan 

doktor Motejl popsal, co se děje, jak vznikají vyloučené lokality, jak ten systém nesystém začal 

fungovat úplně špatně, to znamená, že tu máme lokality, jako je třeba Šluknov nebo jako je právě 

tedy Přednádraží Ostrava, takže tento systém není funkční, popsal ty mechanismy a jasně řekl, 

musíme mít zákonnou úpravu, která bude definovat sociální bydlení, povinnosti státu, povinnosti obcí, 

protože ten trh nám v tomto systému zcela nefunguje. A to se prokázalo. Prokázalo se to teď, i po 

různých opatřeních, která se objevila třeba právě v různých systémech, které se neustále mění, z 

hlediska různých sociálních dávek. Jistě o tom bude ještě řeč. A tehdy v roce 2007 vláda přijala 

usnesení a tím usnesením dala za úkol ministerstvu pro místní rozvoj, aby připravilo věcný návrh 

zákona, který bude hotov v roce 2008, a to tak, že upraví poskytování sociálního bydlení jako služby 

obecného hospodářského zájmu. A dále se v tom vyjádření vlády a usnesení vlády současně říká, že 

tedy v roce 2009 by byl návrh zákona, který už byl paragrafový a následně by tedy měl ten zákon v 

roce 2010 platit. Nadále platí, a to platí i podle koncepce bytové politiky, kterou v roce 2011 přijalo, 

přijala vláda, je to koncepce ministerstva pro místní rozvoj, úkol provést analýzu a navrhnout takové 

řešení, které by sociální bydlení fakticky mohlo definovat a mohlo nějakým způsobem začít fungovat. 

Ale ten úkol byl do 12. června, jestli se nemýlím a ten úkol, my zatím nevíme, že by byl splněn, 

dokonce jsme na to znovu upozorňovali, pan doktor Varvařovský, pan ombudsman, psal dopis přímo 

panu ministrovi a mám pocit, že i do Poslanecké sněmovny poslancům, aby si uvědomil, že tam je ten 

termín. No, bohužel takže záměry máme, záměry máme už několik let, ale pořád nic se neděje. A to 

je strašná chyba, protože ten problém narůstá.  

 

Karolína KOUBOVÁ, moderátorka:  

Reakce pana Kalouse z ministerstva pro místní rozvoj, prosím stručně, abychom potom se dostali také 

k dalšímu resortu, který se právě do té koncepce vůbec může a má zapojovat, a to je ministerstvo 

práce a sociálních věcí.  

 

Miroslav KALOUS, náměstek, ministerstvo pro místní rozvoj:  

Zaprvé spolupracujeme s ministerstvem práce a sociálních věcí na tom, abychom naplnili úkoly z 

koncepce bydlení, kterou vloni v létě schválila vláda a kterou já považuji za velmi dobrou, velmi 

zdařilou a zahrnuje bydlení v celé své šíři. Zadruhé ministerstvo pro místní rozvoj buď samo nebo 

prostřednictvím státního fondu rozvoje bydlení podporuje výstavbu bytů sociálních v tom pojetí, o 

kterém mluví paní doktorka, ale podotýkám, že to pojetí je pojetím obecným, není nikde jasně 

formulováno. /výpadek signálu/ výstavbu bytů pro seniory, a to poskytováním nízkoúročených úvěrů 

na dobu 30 let, podporujeme rekonstrukci bytů, mimochodem státní fond rozvoje bydlení přispěl na 

rekonstrukci více než 330 tisíc bytů, to znamená, zvýšil dostupnost bydlení pro více než 330 tisíc 

domácností, které si snížily energetickou náročnost s podporou státu. Připravili jsme projekt pro 

čerpání evropských fondů a využití evropských fondů pro to, abychom mohli poskytnout prostředky 

zase formou nízkoúročeného úvěru lidem, kteří bydlí v lokalitách, kde je hrozba, kde je velká hrozba 

vzniku nezaměstnanosti nebo růstu nezaměstnanosti, zase na 30 let s nízkou úrokovou sazbou od 2 

procent, s cílem, aby si snížili například energetickou náročnost, případně domy opravili, aby v nich 

mohli bydlet. Čili není pravdou, že by se nic nedělalo, není pravdou, že by stát v této pozici aktivně 



 

Národní centrum podpory transformace sociálních služeb, 3P Consulting, s. r. o. Římská 12, 120 00  Praha 2  

telefon: (+420) 739 548 469 | e-mail: info@trass.cz | web: www.trass.cz 

Strana 27 

nevystupoval a spolupracujeme na naplňování společně s ministerstvem práce a sociálních věcí a já 

věřím, že úkol, který je formulován koncepcí, se podaří v průběhu příštího roku naplnit.  

 

Karolína KOUBOVÁ, moderátorka:  

Obracím se na ředitele agentury pro sociální začleňování Martina Šimáčka, myslíte si, že to, co tady 

nastínil pan náměstek Kalous, je řešení třeba pro takové situace, které vznikly teď v Ostravě?  

 

Martin ŠIMÁČEK, ředitel vládní agentury pro sociální začleňování:  

No, já se možná ještě úplně vrátím na začátek. Já si myslím, že tak, jak to formuloval pan Hůle, 

privatizace bytového fondu měla důležitý vliv na to, jestli se městům daří či nedaří realizovat sociální 

bydlení na svém území. A to i přesto, že v současné chvíli neexistuje jasná zákonná definice sociálního 

bydlení. Já musím říci, že z praxe agentury vyplývá, že celá řada měst si naopak chce podržet svůj 

bytový fond, anebo starostové a starostky říkají, že jsou rádi, že to předchozí vedení bytový fond 

neprodalo, protože prostřednictvím vlastních bytů často mohou účinně řídit ty bytové politiky na svém 

území a v současné chvíli se to jeví jako nejúčinnější nástroj jakéhosi protitlaku proti těm velice 

předraženým, řekl bych zlotřelým ubytovnám a jiným podstandardním formám bydlení. To znamená, 

jde hlavně o to, podpořit tyto obce, které už to zodpovědně dělají a i těm ostatním, řekněme, jakousi 

jasnou definicí sociálního bydlení a také podmínkami od státu pomoci, aby sociální bydlení skutečně 

mohly realizovat. A také je důležité do toho začlenit neziskový sektor, ukazuje se v praxích ze 

zahraničí, že neziskové organizace často mohou provozovat sociální bydlení, vůbec to nemusí být věcí 

města nebo obce, obec může si vlastně koupit takovou službu od neziskové organizace, která 

častokrát klienty zná lépe a může jim lépe, účinněji pomáhat, aby zvládli svoji situaci. A jenom ještě 

poslední poznámka, já myslím, že není potřeba stavět nějaké masivní počty sociálních bytů. Ono 

zejména v těch lokalitách na okraji republiky v malých městech je spíše přebytek bytového fondu. Jde 

o to, dostat ty lidi, kteří jsou mimo ten trh, zpátky na trh. To sociální bydlení má být můstek k tomu, 

aby ti lidé byli zpátky na trhu a nemuseli jsme tady živit desítky tisíc sociálních bytů. Sociální bydlení 

je krátkodobá podpora, samozřejmě s výjimkou těch, kteří potřebují sociální bydlení na delší čas.  

 

Karolína KOUBOVÁ, moderátorka:  

Vy to děláte možná také prostřednictvím projektu prostupného bydlení, k tomu se možná také 

dostaneme, ale ještě teď také reakce z ministerstva práce a sociálních věcí, jak se vlastně zapojuje 

právě do té problematiky vznikajících ghet a sociálního bydlení, sociálního začleňování?  

 

Vladimír ŠIŠKA, první náměstek, ministerstvo práce a sociálních věcí:  

Tak, sociální začleňování je záležitost, kterou ministerstvo řeší dlouhodobě, koncepčně, máme plány a 

projekty, které realizujeme v této oblasti.  

 

Karolína KOUBOVÁ, moderátorka:  

Kdybyste byl konkrétní, třeba?  

 

Vladimír ŠIŠKA, první náměstek, ministerstvo práce a sociálních věcí:  

Já bych se chtěl vrátit k tomu bydlení a k tomu úkolu, protože paní doktorka tady říkala, že pan 

ombudsman nás intervenoval z hlediska splnění úkolu, nicméně ten úkol je do konce letošího roku 

představit definici legislativní úpravy osob v bytové nouzi, v podstatě jako jakási subdodávka pro ten 

komplexní materiál ministerstva pro místní rozvoj a jak tady pan náměstek říkal, potvrzuju, my 
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spolupracujeme v této oblasti, předpokládám, že během zhruba 2, 3 týdnů projde poradou vedení 

ministerstva příslušný materiál a bude předán ministerstvu pro místní rozvoj k dalšímu rozpracování a 

vlastně pak začne pracovat ten kompletní tým, který tuhle tu oblast má řešit. To je jedna věc. Takže 

ministerstva v téhle té oblasti plní svoji roli a plní i dané termíny, pokud se týká těch konkrétních 

projektů, které my realizujeme, tak my se soustřeďujem především na to, jak tady říkal pan Šimáček, 

aby se tato situace nestala definitivou pro ty lidi. To znamená, my opravdu pracujeme na tom, aby ty 

lidi se navraceli na, řekněme, na trh práce, aby se začali živit vlastní prací. To je velmi důležité. A 

proto i celý ten koncept, kdy vlastně úřad práce v oblasti /nesrozumitelné/ a politiky zaměstnanosti 

vlastně pracuje i s těmi lidmi, kteří vždycky byli pouze v péči obcí a ta, řekněme, prostupnost těchto 

našich politik je v tomto smyslu velmi důležitá, protože pracujeme s tím člověkem jako s potenciálně 

zaměstnaným. Ne jako s člověkem, který je odkázán definitivně na podporu státu v oblasti dávek.  

 

Karolína KOUBOVÁ, moderátorka:  

Prostor, o prostor a o slovo se hlásí Jitka Seitlová.  

 

Jitka SEITLOVÁ, zástupkyně ombudsmana:  

Ano, mně se jako ta debata líbí, že je taková nadějná, ale já ...  

 

Karolína KOUBOVÁ, moderátorka:  

Říká se o spolupráci a tak dále, všichni mají nějaké koncepce a tak dále.  

 

Jitka SEITLOVÁ, zástupkyně ombudsmana:  

Ano, a všechno všichni plní, koncepce jsou, ale ten stav té ...  

 

Karolína KOUBOVÁ, moderátorka:  

A pak je tu najednou situace v Ostravě.  

 

Jitka SEITLOVÁ, zástupkyně ombudsmana:  

Ano, právě té reality. Já to popíšu tak, jak to znám já z té praxe. Takže nadále probíhá takzvané 

vytěsňování. To znamená, že je dneska založené, jak máme všechny fondy, o kterých mluvil pan 

náměstek ministerstva pro místní rozvoj, tak je vysloveně na aktivitě obcí, jestli teda se toho ujmou a 

byty budou stavět, za jakési podpory státu, nebo nebudou. Ten systém dokonce byl loni zastaven, 

pokud vím, pokud já mám informace a nebyl plně využíván. A teď jak to funguje. Funguje to tak, že 

když se bavím se starosty a nechci tedy žádnému křivdit, tak mně řeknou, no, podívejte, pro každého 

starostu, každé vedení obce je problémem mít tady sociálně slabé, dokonce problémové osoby, které 

tady žijí. Takže udělají to, co se stalo v Ostravě, že postupně dochází k tomu vybydlení a nakonec se 

musí prohlásit, že tedy ta lokalita je neobyvatelná a teď si tedy běžte, kam chcete. A výsledek je 

takový, že samozřejmě oni jdou, jdou někam, kde žije nějaký jejich známý a žije, v tom bytě jich žije 

třikrát tolik, samozřejmě za těch podmínek, které vznikají, vznikají právě tyto gheta. Žádný starosta, 

kterého znám, tak nechce mít takovéto gheto na svém území. To je samozřejmé. A jistě, jsou i 

starostové, kteří aktivně do takové politiky jdou, budují sociály byty, dá to strašně moc práce, oni 

mají vyšší náklady než někdo jiný, sousední pan starosta, který nemá tolik sociálních pracovníků, 

nemusí je financovat, nemá takové problémy, jsou takoví starostové, ale nemohu říct, že by jich byla 

většina, naopak znám případy, že dochází skutečně k tomu vytěsňování. A já se zeptám tedy, pan 

náměstek hovořil o tom, na začátku, že jistě, ten stát má povinnost pomoci těm lidem, pokud si to 
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sami nezavinili. Já musím říct, že takto ale nezní Ústava. Ústava říká, že každému musíme pomoci v 

hmotné nouzi pro jakýsi minimální standard, pro to, aby ten člověk mohl nějakým způsobem žít a 

existovat. A já nevím, jestli to ministerstvo si uvědomuje, že existuje Ústava a Listina základních práv 

a svobod a netýká se, upozorňuju, jenom, řekněme, romské menšiny. Týká se seniorů, týká se 

zdravotně postižených a handicapovaných, týká se osamělých rodičů s dětmi, týká se řady skupin lidí, 

kteří odchází například z léčebných ústavů po dlouhé době. To jdou lidé, kteří se v tom sociálním světě 

propadají a je potřeba jim zajistit jakýsi standard. Na tom standardu je potřeba se dohodnout a 

stanovit odpovědnost, kdo má tuto odpovědnost za to, aby tito lidé mohli někde existovat tak, aby 

nevznikalo sociální napětí, aby se nezvyšovala kriminalita a abychom neměli nakonec problémy z toho 

neřešení této situace my všichni. My všichni ostatní. A tak už to v tuhle chvíli vypadá.  

 

Karolína KOUBOVÁ, moderátorka:  

První náměstek ministerstva práce a sociálních věcí Vladimír Šiška chtěl reagovat.  

 

Vladimír ŠIŠKA, první náměstek, ministerstvo práce a sociálních věcí:  

Já jsem chtěl reagovat na tu situaci v Ostravě, protože ta situace je známá více než 6 měsíců. Naši 

pracovníci spolu s pracovníky obce komunikovali jak teda s obyvateli těch, té předmětné lokality, 

snažili se jim najít jiné bydlení, tito obyvatelé mají od nás, pobírají od nás dávky, ať už státní sociální 

podpory či hmotné nouze, a dokonce proběhlo i jednání před 6 měsíci s majitelem toho objektu, který 

v podstatě nás žádal o to, abychom převedli dávky na živobytí přímo jemu. Což je nemožné. To prostě 

je v rozporu se všemi pravidly, které jsou. A ospravedlňoval to tím, že nemá na vodu, že nemá prostě, 

že nemá peníze, takže tady ta situace je trošičku složitější a s těmi lidmi jsme pracovali, oni byli 

připraveni najít si, se přestěhovat do těch lokalit a my bychom jim samozřejmě přispěli na to 

přestěhování, na to, ta okamžitá pomoc může být až do té doby, než se celá, celý problém začal 

medializovat. V tom okamžiku se lidi zastavili a přestali komunikovat. To je pohled z naší strany od 

našich lidí, kteří tam jsou denně.  

 

Karolína KOUBOVÁ, moderátorka:  

Jitka Seitlová byla také na místě v Ostravě.  

 

Jitka SEITLOVÁ, zástupkyně ombudsmana:  

Ano. Já tedy musím říct, že nevím, jestli tématem tohoto pořadu má být speciálně lokalita Ostrava.  

 

Karolína KOUBOVÁ, moderátorka:  

Ne, ne, ne, především koncepce sociálního bydlení, víceméně začleňování.  

 

Jitka SEITLOVÁ, zástupkyně ombudsmana:  

Já teď odpovím na to, proč ti lidé nechtějí jít tedy pryč z té lokality. Jeden z důvodů. Jeden z důvodů 

je samozřejmě, že se tam cítí dobře a někteří tam opravdu žijí desítky let, ale ten druhý z důvodů je, 

že vlastně by měli přejít na ubytovny a na těch ubytovnách platit to obrovské nájemné. Já jsem s nimi 

mluvila a rozumím tomu a musím potvrdit, že tam zaměstnanci sociálního odboru města opravdu 

chodili, opravdu s nimi pracovali a snažili se jim nalézt ubytování. Ale ty výše těch nájmů se skutečně 

pohybovaly 17 tisíc, 20 tisíc. Proč? Jak je to možné? Protože ten člověk v tuhle chvíli nemá fakticky 

jinou možnost. Tady neexistuje běžný trh pro tohoto člověka. On je v určité znevýhodněné skupině, 

která je, řekněme, svým způsobem riziková. Ano, ona je riziková. Ten, kdo toho dotyčného pronajímá, 
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tak si řekne, přichází ze sociálně vyloučené lokality, bude problém, nemám jistotu. Ale ...  

 

Karolína KOUBOVÁ, moderátorka:  

A to je téma možná, promiňte, pane Seitlová, také pro ředitele vládní agentury pro sociální 

začleňování Martina Šimáčka, který mluvil o tom, že v podstatě není zas až takový problém 

vystavovat nové a nové sociální byty, ale vzít tyhle lidi takzvaně z ulice a dát jim možnost tedy se 

zapojit a normálně bydlet, tak váš názor na to?  

 

Martin ŠIMÁČEK, ředitel vládní agentury pro sociální začleňování:  

No, já bych tady v podstatě volně navázal na paní doktorku. Já myslím, že ono je to opravdu tak, že ti 

lidé skutečně nemají žádnou jinou možnost. Jestliže v té praktické situaci v Přednádražní ulici je 

skutečně alternativou v podstatě jenom předražená ubytovna, tak je to poměrně modelový příklad. 

Taková situace je v podstatě opakující se ve většině míst, kde pracujeme. A jde jenom o to, aby ti lidé 

skutečně mohli dosáhnout na jiné formy, standardní formy bydlení a nemuseli zůstávat kdesi pod 

standardem a ono se to málo ví, ale ty náklady na bydlení jsou skutečně násobně vyšší častokrát, než 

mají ostatní lidé v tom místě v běžném třeba podnájemním nebo nájemním bydlení. A je ...  

 

Karolína KOUBOVÁ, moderátorka:  

A jaká je tedy alternativa, která je skutečně alternativou?  

 

Martin ŠIMÁČEK, ředitel vládní agentury pro sociální začleňování:  

... koncept toho sociálního bytu by skutečně měl být něčím, co spojuje bydlení jako takové a sociální 

službu, jakýsi výtah z toho propadliště vyloučené lokality a, řekněme, individualizaci toho příběhu. 

Pokud jsou lidé v lokalitě, je jich tam 100, 200, 300, pro majitele bytového fondu jsou nezajímaví. Oni 

je všichni považují všechny, řekněme, za takzvaně nepřizpůsobivé, jak se dneska používá ten termín, 

za lidi, kteří jsou nedůvěryhodní, nechtějí nabídnout to bydlení, ale jakýmsi konceptem sociálního 

nebo tréninkového bydlení individualizací, snahou, aby každý byl tam sám za sebe a měl nějakou 

příležitost ukázat, že umí standardně fungovat v rámci nájemního bydlení, tak tady bychom se dostali 

k tomu, že nebudou muset žít mimo standardní podmínky jaksi v nějakých vyloučených lokalitách a že 

pro ně se začnou otevírat možnosti normálního bydlení. To znamená, sociální bydlení ve spojení se 

sociální službou, která jim pomůže se v té situaci zorientovat, zvládnout ji, je to, co potřebujeme.  

 

Karolína KOUBOVÁ, moderátorka:  

Čili terénní pracovníci.  

 

Martin ŠIMÁČEK, ředitel vládní agentury pro sociální začleňování:  

Ano. A ten koncept sociálního bydlení má být o propojení sociální služby a bydlení na nějakou krátkou 

nebo střednědobou dobu, aby to prostě zvládli a začali fungovat tak, jako všichni ostatní lidé.  

 

Karolína KOUBOVÁ, moderátorka:  

Náměstek ministerstva pro místní rozvoj Miroslav Kalous. Chcete nějak ještě reagovat na to, co 

zaznělo?  

 

Miroslav KALOUS, náměstek, ministerstvo pro místní rozvoj:  

Já nevím, jestli ...  
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Karolína KOUBOVÁ, moderátorka:  

Na to, zda se daří třeba právě dostávat ty lidi z ulice tak, jak o tom mluvil pan Šimáček, což by bylo 

jistě záhodno, spojit tu sociální službu s konceptem sociálního bydlení.  

 

Miroslav KALOUS, náměstek, ministerstvo pro místní rozvoj:  

Já, promiňte, ale já nedokážu vyhodnotit, možná mi to někdo může vyčítat, do jaké míry se panu 

Šimáčkovi daří dostávat lidi z ulice do normálního bydlení. Podle mého názoru se tady plete spousta 

věcí dohromady, ačkoliv paní doktora říká, že nechce mluvit o Ostravě, tak neustále se vrací k 

Ostravě.  

 

Karolína KOUBOVÁ, moderátorka:  

Tak dvakrát asi tady padla Ostrava a od toho jsme se také odrazili.  

 

Miroslav KALOUS, náměstek, ministerstvo pro místní rozvoj:  

Já bych to dopověděl. Tak já tam tu situaci neznám natolik, abych byl schopen ji vyhodnotit, ale můj 

poznatek z té situace například je ten, že nějaká paní řekla, že se nevystěhuje z těch domů, přestože 

je rozhodnuto o demolici, a raději si nechá dát děti, odebrat děti do ústavu a zůstane tam bydlet, 

protože protestuje proti tomu, aby se musela vystěhovat z tohohle domu. Já to záměrně říkám, 

protože ta situace je tam daleko komplikovanější, než si kdokoliv z nás tady u toho stolu v Praze může 

představit. Já jsem tam nebyl a nemám odvahu ji hodnotit. Ale říkám, že je velkou chybou a velkou 

škodou nevěnovat pozornost tomu tématu, které je na stole a tomu, co se děje.  

 

Karolína KOUBOVÁ, moderátorka:  

Omlouvám se, více se do našeho vysílání už opravdu nevejde, nestihnu se ani se svými hosty 

rozloučit, musíte si najít na Internetu, kdo byl mými hosty. Od mikrofonu se loučí Karolína Koubová.  
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Boj o domek pro autisty bude pokračovat 

 

Sehnala milióny z fondů Evropské unie na stavbu chráněného bydlení pro čtyři dospělé ženy s 

autismem.  

Kromě finanční podpory získala Jana Hubová z Centra komunitního plánování i nabídku vhodného 

pozemku pro stavbu od obce Mokrá-Horákov.  

http://pravo.novinky.cz/
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Nejdřív se proti ní postavili sousedé, kteří své námitky sepsali do petice, a teď i stavební úřad, který v 

pondělí rozhodl, že domek pro autisty v obci nepovolí. Hlavním důvodem je podle vedoucí stavebního 

úřadu v Pozořicích Bronislavy Častkové rozpor s územním plánem obce. Zástupci občanského sdružení 

Centrum komunitního plánování (CKP), které projekt předložilo, se proti rozhodnutí odvolají.  

Projekt měl být vybudován v těsné blízkosti tamního domu s pečovatelskou službou. Obyvatelé domu i 

lidé z okolí sepsali petici, ve které stálo, že autisti a senioři jsou natolik rozdílné skupiny, že se jejich 

soužití neslučuje, například kvůli oblibě seniorů v hlasité hudbě a zpěvu, což autisti podle signatářů 

nesnesou. "V odvolání plánujeme předložit i posudky inspektorky sociálních služeb týkající se vlivu 

chráněného bydlení na kvalitu života dalších obyvatel a vyvrátit tak představu, že se autisti a senioři 

nesnesou," vysvětlila další kroky Jana Hubová z občanského sdružení CKP.  

Hlavní iniciátor petice Jaroslav Vaňáček je přesvědčen, že chráněné bydlení by v Mokré-Horákově stát 

nemělo. "Starosta by měl spolu s občanským sdružením hledat jiný pozemek a uznat, že tímto jen 

rozděluje obec na dva nepřátelské tábory," rozohnil se Vaňáček.  

Projektanta stavby Dušana Vostrejže rozhodnutí úřadu i zdůvodnění zamítnutí překvapilo. Předložený 

dokument podle něj měl všechny náležitosti, které byly potřeba. "Veškeré kroky jsem konzultoval s 

paní Častkovou. K umístění domu neměla žádné námitky," řekl Právu Vostrejž. Častková však 

bezproblémovost projektu popírá. "Záměr byl naprosto nepřipravený, projekt šili horkou jehlou," 

komentovala rozhodnutí vedoucí úřadu. Co bylo předmětem jednání s Vostrejžem si podle svých slov 

nepamatuje. "Projektant vůbec neřešil plochy technické dopravy," rozpomenula se však po chvíli.  

Hubová věří, že se odvolání u krajského úřadu Jihomoravského kraje setká s úspěchem. Pokud by 

však úřad odvolání zamítl, muselo by Centrum komunitního plánování hledat pro chráněné bydlení 

nový pozemek. Což by mohlo ohrozit poskytnutí dotace z evropských fondů.  

"Smutné je, že mi všichni říkají, jak je chráněné bydlení pro autisty skvělý nápad. Za okamžik však 

dodávají: jen ne tady," posteskla si Hubová.  

 

---  

 

Nejdřív se proti projektu postavili sousedé a teď i stavební úřad  

 

Foto: Jana Hubová z Centra komunitního plánování věří, že odvolání bude úspěšné.  

Foto Adéla Šulíková  
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Na klientky Větrného mlýna už čeká nový domov 

http://www.prerovsky.denik.cz/
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Stavba nového pavilonu je u konce dříve, než se předpokládalo. Kraj investoval 33 milionů  

 

Skalička – Přesně čtyřicet z celkem osmasedmdesáti chovanek Domova Větrný mlýn ve Skaličce bude 

mít už brzy nové bydlení. Za měsíc a půl se více než polovina chovanek bude moci nastěhovat do 

zcela nového pavilonu. Stavba za třiatřicet milionů korun je již nyní v podstatě hotová. Přestože se 

původně počítalo s ukončením prací až v listopadu, stavbařům se podařilo vše dokončit už v průběhu 

srpna.  

"Dosavadní bydlení v budově bývalého zámečku, kde bylo ubytovaných všech osmasedmdesát 

klientek, bylo dost nevýhodné. Na jednom pokoji je totiž pět i šest klientek. Mají společné sprchy a 

záchody. Osm let jsme usilovali o zlepšení této situace, ale až předloni se ve spolupráci se 

zřizovatelem, tedy Olomouckým krajem, začaly podnikat konkrétní kroky," řekl ředitel ústavu sociální 

péče ve Skaličce Antonín Němec.  

Nový lůžkový pavilon má kapacitu čtyřicet osob a jeho stavba trvala přesně jeden rok. Vloni 24. srpna 

hejtman slavnostně poklepal na základní kámen, o dvanáct měsíců později jsou práce u konce. To, že 

veškerá činnost skončila v dvouměsíčním předstihu, má do jisté míry "na svědomí" poměrně mírná 

zima, během které se s výstavbou mohlo pokračovat. "Až do února, kdy začalo pořádně mrznout, byla 

zima poměrně příznivá. Firma si díky tomu termínově nadběhla. Vše bylo dáno tím, že pracovníci 

mohli prakticky až do poloviny ledna stavět," upřesnil ředitel Domova Větrný mlýn.  

Do nového prostředí se tak nastěhuje čtyřicet soběstačnějších žen. ""Snažíme se je tímto vést k větší 

samostatnosti, budou si muset samy hospodařit a uklízet," řekl už dříve ředitel Němec. Podle jeho slov 

klientky v novém prostředí poprvé přespí už prvního října. Po návratu z rekreačního pobytu už na ně 

tak bude čekat komfortnější vybavení a celkově nové prostředí.  

"Budou ubytované většinou na třílůžkových, ale i dvoulůžkových pokojích. Klientky už se na svůj nový 

domov byly dívat a nemůžou se ho dočkat," přiblížil Antonín Němec s tím, že budova se líbí také 

samotným zaměstnancům Domova. Více prostoru a pohodlí budou mít samozřejmě také ty klientky, 

které zůstanou ve starší budově. Všechny byly společně doposud ubytované na pokojích po šesti i 

sedmi osobách. To se nyní razantně změní.  

Nová, jednopatrová budova splňuje moderní kritéria, včetně bezbariérového přístupu, vlastního 

sociálního zařízení či instalovaného výtahu. Přestože původně měl vzhled stavby připomínat bývalý 

malý zámek, nakonec vznikl poměrně moderní dům.  

"Uvažovali jsme o tom, že bychom postavili něco menšího ve tvaru původního zámečku. Architekti ale 

řekli, že stavět pomocí moderního materiálu napodobeninu starého zámečku by nebylo vhodné," 

doplnil ředitel příspěvkové organizace.  

Ústav sociální péče pro mládež a dospělé ve Skaličce se může chlubit poměrně dlouhou tradicí. Vloni 

se oslavil už pětaosmdesátý rok od jeho založení.  

 

---  

 

"Uvažovali jsme o tom, že bychom postavili něco ve tvaru původního zámečku. Architekti ale řekli, že 

stavět pomocí moderního materiálu napodobeninu starého zámečku by nebylo vhodné." Antonín 

Němec, ředitel  

 

Foto: ČTYŘICET CHOVANEK Domova Větrný mlýn ve Skaličce se brzy dočká nového bydlení.  

Foto: Deník/ P. Mašlaň  
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Chystají transformaci ústavů 

 

Liberecký kraj chystá transformaci dvou ústavů pro mentálně postižené ženy na Českolipsku. Hlavním 

cílem projektu za 150 mil. Kč je přestěhovat klientky ze dvou velkých ústavů do několika menších 

domů »mezi lidi« v šesti městech a obcích.  

V některých obcích však záměr narazil na odpor místních obyvatel.  

Zhruba 80 žen z Domova pro osoby se zdravotním postižením v Mařenicích a z domova Sluneční dvůr 

by se mělo přestěhovat do deseti rodinných domků na Českolipsku, kde jich bude pod dohledem 

asistentek nejvýše deset. »Úroveň péče bude odstupňovaná podle míry samostatnosti a postižení 

klientů,« sdělil krajský radní Pavel Petráček (ČSSD). Projekt má pomoci postiženým integrovat se do 

společnosti, vytvoří ale také nová pracovní místa a v obcích rozšíří nabídku sociálních služeb.  

Kraj připravuje projekt dva roky, nyní jej po dohodě s ministerstvem práce rozdělil na několik dílčích 

akcí. Koncem srpna bude krajské zastupitelstvo jednat o spolufinancování. Odmítavé hlasy obyvatel 

zazněly v Zákupech, kde lidé sepsali i petici, v Zahrádkách a Novém Boru.  

S transformací svých zařízení kraj začal v r. 2003. Vybudoval např. chráněné bydlení v Sosnové a 

České Lípě. Podobně chce v budoucnu transformovat třeba Jedličkův ústav v Liberci nebo ústav v 

Raspenavě.  

Transformaci ústavů financuje ministerstvo práce a sociálních věcí přes Integrovaný operační 

program. Do projektu je zařazeno 26 zařízení ze 13 krajů. Celkem je na projekt vyčleněno 803 mil. 

Kč. Na transformaci mohou jednotlivá zařízení získat až 100 % uznatelných nákladů, nejvýše 90 mil. 

Kč. Zatím dle informací z ministerstva podporu získalo 12 projektů za bezmála 295 mil. Kč.  

 

Název:  Plzeňský kraj i ředitelé se bouří proti rušení dětských 
domovů 

Zdroj:  plzen.cz – main page 

Datum:  21.08.2012 

Odkaz:  http://plzen.nejlepsi-adresa.cz/ zpravy/ clanky/ 
Plzensky-kraj-i-reditele-se-bouri-proti-ruseni-

detskych-domovu-13928  
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http://plzen.nejlepsi-adresa.cz/zpravy/clanky/Plzensky-kraj-i-reditele-se-bouri-proti-ruseni-detskych-domovu-13928
http://plzen.nejlepsi-adresa.cz/zpravy/clanky/Plzensky-kraj-i-reditele-se-bouri-proti-ruseni-detskych-domovu-13928
http://www.anopress.cz/Web/PagesFree/GetPageWithKeywords.aspx?page=http://plzen.nejlepsi-adresa.cz/zpravy/clanky/Plzensky-kraj-i-reditele-se-bouri-proti-ruseni-detskych-domovu-13928
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Plzeňský kraj i ředitelé se bouří proti rušení dětských domovů 

 

 

 

http://plzen.nejlepsi-adresa.cz/zpravy/clanky/Plzensky-kraj-i-reditele-se-bouri-proti-ruseni-detskych-

domovu-13928 
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Klíčová slova: bydlení (2), chráněné, chráněného  

V Hlučíně mají nové chráněné bydlení za více než šest milionů 

 

Hlučín –Včervenci bylo v Hlučíně otevřeno nové chráněné bydlení. V zakoupeném řadovém 

dvoupodlažním dvojdomku nalezlo svůj nový domov deset žen s mentálním a kombinovaným 

postižením.  

K dispozici jsou jim dva byty 1+4 s vybavením odpovídajícím standardu české domácnosti.  

Součásti bytu je plně vybavený obývací pokoj s kuchyňským a jídelním koutem, tři jednolůžkové 

pokoje, jeden dvoulůžkový pokoj, dvě sociální zařízení a vstupní chodba. Pro volnočasové aktivity 

bude sloužit také zahrada, jejíž součástí jsou i dvě terasy.  

"Náklady na tento projekt činí 6 390 000 korun a jsou hrazeny z rozpočtu Moravskoslezského kraje," 

uvedl Pavel Olšovský z odboru kanceláře hejtmana kraje. Díky vzniku tohoto chráněného bydlení došlo 

ke snížení kapacity domova pro osoby se zdravotním postižením Fontána. "Zvýšení kvality života 

souvisí s přiblížením se běžným životním podmínkám, tito lidé se vrací do přirozeného prostředí obcí, 

ze kterých buď pochází nebo kde mají rodinné či jiné vazby. Mají prostor pro utváření si své představy 

o budoucím životě, volný čas tráví mimodomov,zkrátka mají možnost prožívat život srovnatelný se 

svými vrstevníky," uvedla ředitelka zmiňovaného zařízení Jiřina Frejková.  
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Děčín: Komunitní plán města je jeden z nejlepších v kraji 

 

V rámci projektu Podpora plánování a transformace sociálních služeb v Ústeckém kraji probíhalo 

vyhodnocení kvality procesů komunitního plánování v 16 městech kraje. Města Děčín a Ústí nad 

Labem obdržela nejlepší hodnocení.  

 

Cílem hodnocení bylo poskytnout odborný pohled na stav procesu komunitního plánování na území 

Ústeckého kraje v jednotlivých městech a na kvalitu dokumentů zpracovaných v rámci tohoto procesu. 

Základní metodikou pro hodnocení bylo posouzení podle Kritérií kvality plánování sociálních služeb 

Ministerstva práce a sociálních věcí. S kvalitou procesu komunitního plánování je spojena práce a její 

výsledky v oblasti rozvoje sociálních služeb ve městě. "Získaného ocenění si velice vážíme a je pro nás 

výzvou k dalšímu zlepšování," řekla Dagmar Vávrová, hlavní manažerka procesu. Pro dobré fungování 

komunitního plánování, je nezbytná spolupráce s poskytovateli sociálních služeb. "Bez vzájemné 

spolupráce s těmito subjekty bychom ocenění nezískali," doplnila Vávrová. Díky vzájemné spolupráci a 

plánování v sociální oblasti se mohou občané města dozvědět o nabízených službách neziskových 

organizací na webovém portálu sociálních služeb na stránkách města www.komunitni.mmdecin.cz .  

 

Jedním z konkrétních výsledků práce, který se dotýká všech občanů města, je např. odstraňování 

bariér jak v dopravě, na pozemních komunikacích, tak v dostupnosti veřejných budov a zařízení. 

"Dalším z cílů v oblasti sociálních služeb je zlepšení života seniorů v našem městě. Mezi naše priority 

patří rekonstrukce Domova pro seniory na Kamenické ulici. Rádi bychom také rozvíjeli další aktivity 

pro seniory a rozšířili nabídku kulturně společenských akcí," doplnil František Pelant, primátor města. 

Město Děčín se také připojilo k procesu transformace pobytových zařízení pro osoby s mentálním 

postižením a jejich začleňování do běžného života i s možností bydlení v nájemních bytech. Klientky 

Domova se zvláštním režimem našli nový domov v bytech v centru města, část se jich přestěhovala z 

nevyhovujících prostor Prostředního Žlebu do nových na Starém Městě.  

 

{relatedarticles title="Psali jsme:" tag="Děčín" count="5" /}  

 

URL| http://www.parlamentnilisty.cz/article.aspx?rubrika=1411&clanek=243898  
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Do nové budovy se přestěhovala stovka klientů Ústavu sociální péče v Jiříkově 

 

Helena VAFKOVÁ, moderátorka:  

Do nové budovy se přestěhovala stovka klientů Ústavu sociální péče v Jiříkově na Šluknovsku. Podle 

krajské radní Jany Ryšánkové tu jsou jedno a dvoulůžkové pokoje i cvičné byty.  

 

Jana RYŠÁNKOVÁ, krajská radní:  

Dva cvičné byty pro klienty, kteří jsou schopnější, je možné trénovat jejich samostatnost a potom 

mohou opustit i ústav a žít třeba v bytech někde ve Šluknovském výběžku.  

 

Helena VAFKOVÁ, moderátorka:  

Já ještě doplním, že oficiálně bude nový ústav v Jiříkově otevřený v úterý.  

 

Název:  Deklarace platformy pro transformaci systému péče o lidi s 
duševním onemocněním v ČR 
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Deklarace platformy pro transformaci systému péče o lidi s duševním onemocněním v ČR 

 

Platforma pro transformaci péče o lidi s duševním onemocněním, která je seskupením zástupců 

odborných společností, poskytovatelů služeb, pacientských a rodičovských organizací jakož i 

jednotlivců, přijala tuto deklaraci na základě stále sílícího přesvědčení, že jediným řešením neutěšené 

situace v oblasti péče o lidi s duševním onemocněním v České republice je transformace celého 

systému. Oddalování systematicky a cíleně prováděné transformace zvyšuje riziko zanedbání péče o 

vážně duševně nemocné.  

 

V lednu 2005 se Česká republika zavázala plnit závěry Evropské konference ministrů zdravotnictví k 

otázkám duševního zdraví v Helsinkách prostřednictvím "Akčního plánu duševního zdraví pro Evropu". 

V roce 2008 na tuto helsinskou deklaraci navázal "European Pact for Mental Health and Wellbeing". V 

řadě evropských zemí jsou tyto deklarace a plány naplňovány, probíhá proces transformace, avšak v 

České republice se jejich naplňování věnuje jen velmi malá pozornost. Plnění usnesení vlády k 

dlouhodobému programu zlepšování zdravotního stavu obyvatelstva České republiky "Zdraví pro 

všechny v 21. století" v kapitole "Cíl 6: Zlepšení duševního zdraví" se prakticky nehodnotí. Bez 

realizace zůstává i "Koncepce oboru psychiatrie" (KOP), která byla přijata na sjezdu Psychiatrické 

společnosti ve Špindlerově Mlýně v roce 2000, Vědeckou radou Ministerstva zdravotnictví ČR v roce 

2002 a revidována v roce 2008.  

 

Deinstitucionalizace vs. velké ústavy  

 

Na porušování lidských práv v systému péče o duševně nemocné v ČR opakovaně upozorňují i různé 

instituce, od Veřejného ochránce práv po Evropský výbor pro zabránění mučení a nelidskému či 

ponižujícímu zacházení nebo trestání. Kritizované jevy jsou důsledkem nevyhovující podoby systému. 

http://www.zdn.cz/
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Péče ve velkokapacitních zařízeních pacientům neposkytuje dostatečnou míru soukromí a vlastního 

rozhodování. Důsledky nevyhovujícího uspořádání současné péče se negativně projevují ve 

formalismu při rozhodování o nedobrovolných hospitalizacích, respektive léčbě, ve způsobu používání 

restriktivních opatření i v oblasti zbavování způsobilosti k právním úkonům. Současný systém 

neumožňuje poskytovat péči v nejméně omezujícím prostředí, vytváří bariéry v přístupu k zaměstnání 

a omezuje duševně nemocné ve svobodném výběru místa pobytu.  

Na úrovni EU je prosazována deinstitucionalizace, velké psychiatrické ústavy jsou v řadě evropských 

zemí již minulostí nebo se transformují a počty lůžek v nich se stále snižují. Česká republika však má 

v poměru k počtu obyvatel stále velmi vysoký podíl psychiatrických lůžek následné péče dislokovaných 

ve velkých psychiatrických léčebnách. V Česku je nedostatečný podíl lůžek akutní péče na 

psychiatrických odděleních nemocnic a zejména se nepodařilo vybudovat dostatečnou síť zdravotních 

komunitních služeb. Rozvoj těchto služeb je především podvázán celkově nízkým objemem finančních 

prostředků pro psychiatrickou péči; de facto je blokován vázáním finančních prostředků v systému 

péče postaveném na péči v psychiatrických léčebnách. Mimonemocniční služby nemají definované 

spádové oblasti a nastavení stávajícího financování ambulantních služeb nepodporuje časově náročnou 

péči o závažněji duševně nemocné.  

 

Nedostatečné zajištění komunitních služeb  

 

Uspořádání celého systému nevytváří podmínky k potřebné koordinaci jednotlivých složek péče. Z 

důvodů systémového nastavení existuje značná nepropojenost obzvláště mezi lůžkovou a 

mimolůžkovou péčí. Sociální komunitní služby není v podstatě možné rozvíjet vzhledem k 

limitovanému rozpočtu na všechny sociální služby. Malá rozšířenost a dostupnost se týká rovněž 

psychoterapie, která plní léčebnou a profylaktickou roli nejen v psychiatrii, ale i v ostatní medicíně. 

Nedostatečné zajištění mimonemocničních (ambulantních a komunitních) služeb vede k nadbytečným 

hospitalizacím duševně nemocných lidí a k jejich setrvávání v lůžkových zařízeních.  

V posledních letech přitom narůstá počet lidí potřebujících psychiatrickou péči. V České republice 

vzrostl za poslední dekádu počet léčených psychiatrických pacientů o desítky procent. Tento trend by 

bylo potřeba zohlednit v programech primární i sekundární prevence duševních onemocnění; 

prostředky vynakládané na preventivní programy se však snižují. Podle informací z terénu se také 

zvyšuje podíl lidí s duševním onemocněním mezi bezdomovci. Přitom psychiatrická péče v České 

republice je oproti psychiatrické péči ve zbytku EU podfinancovaná. Podle údajů Evropské komise 

(2005) je ČR řazena na předposlední místo v poměrném vynakládání prostředků na psychiatrickou 

péči v rámci EU.  

 

Komplexní proměna  

 

Základem moderní péče o vážně duševně nemocné nemohou být dlouhodobé hospitalizace ve 

velkokapacitních psychiatrických léčebnách, které vzhledem ke svému geografickému umístění a v 

podstatě nezměnitelnému institucionálnímu charakteru péče (přes maximální snahu a profesionalitu 

managementu i zaměstnanců), podporují segregaci a sociální vyloučení velké části pacientů. Taková 

praxe je v rozporu s Úmluvou OSN o právech osob se zdravotním postižením, která se od února 2010 

stala součástí našeho právního řádu. V devatenáctém článku Úmluvy je zdůrazněna povinnost státu 

zajistit, aby "osoby se zdravotním postižením měly možnost si zvolit – na rovnoprávném základě s 

ostatními – místo pobytu, kde a s kým budou žít, a nebyly nuceny žít ve specifickém prostředí".  

Řešením uvedených nedostatků je komplexní proměna existujícího systému tak, jak proběhla či 

probíhá ve většině západních zemí. Proces transformace bude vyžadovat přechodné navýšení 

finančních zdrojů (investičních i neinvestičních) převážně ve fázi, kdy bude zapotřebí zajistit rozvoj 

nových služeb, a paralelně bude po jistou dobu nutné provozování současných institucionálních služeb, 

než dojde k jejich proměně. Na toto přechodné navýšení by bylo velmi vhodné využít možných zdrojů 

ze strukturálních fondů na období 2014–2020.  

Žádáme proto, aby vláda: - Formulovala národní plán péče o osoby s duševním onemocněním s cílem 

transformace psychiatrické péče.  

- Vytvořila národní skupinu pro transformaci sytému péče o lidi s duševním onemocněním se 

zapojením příslušných resortních ministerstev, odborných společností, zastřešujících organizací 
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poskytovatelů a uživatelů péče.  

- Uskutečnila kroky k přeměně systému péče o lidi s duševním onemocněním s využitím strukturálních 

fondů.  

Signatáři deklarace: Mgr. Aleš Lang (za Asociaci komunitních služeb), Pavel Novák (za Fokus), MUDr. 

Martin Jarolímek (za Českou asociaci pro psychické zdraví), Jan Jaroš (za o. s. Kolumbus), Mgr. Jana 

Poljaková (za o. p. s. Sympathea, OSPDN ČR), MUDr. Ondřej Pěč (za Asociaci denních stacionářů a 

krizových center), Mgr. Jitka Styblíková (za o. s. VIDA), Mgr. Lucie Broukalová (za o. s. Green Doors), 

Mgr. Josef Gabriel (za Misi pro duševní zdraví), Mgr. Barbora Wenigová (za Centrum pro rozvoj péče o 

duševní zdraví), Mgr. Andrea Scheansová, Ph. D. (za o. s. Rain Man), MUDr. Jan Vevera (člen výboru 

Psychiatrické společnosti ČLS JEP), MUDr. Jan Pfeiffer, MUDr. Martin Hollý, MUDr. Petr Příhoda, MUDr. 

Denisa Jasová, Ph. D.  
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Komunitní plány Děčína a Ústí jsou nejlepší 
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Pomoc potřebují, ale postarají se 

 

Všestary – Červnové přestěhování Domu chráněného bydlení Dampi z Hradce Králové do nových 

prostor ve Všestarech umožnilo zvýšení kapacity zařízení.  

"Může se k nám přihlásit kdokoliv s lehkou a středně těžkou mentální retardací a kombinovaným 

postižením," vysvětluje Jana Písaříková, vedoucí sociálního odboru Oblastního spolku Českého 

červeného kříže Hradec Králové (OS ČČK HK), který službu provozuje.  

http://www.prvnizpravy.cz/zpravy/z-regionu/komunitni-plany-decina-a-usti-jsou-nejlepsi/
http://www.prvnizpravy.cz/zpravy/z-regionu/komunitni-plany-decina-a-usti-jsou-nejlepsi/
http://www.anopress.cz/Web/PagesFree/GetPageWithKeywords.aspx?page=http://www.prvnizpravy.cz/zpravy/z-regionu/komunitni-plany-decina-a-usti-jsou-nejlepsi/
http://www.prvnizpravy.cz/zpravy/z-regionu/komunitni-plany-decina-a-usti-jsou-nejlepsi/
http://hradecky.denik.cz/
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Pokoje jsou maximálně dvoulůžkové a využít je mohou lidé ve věku od 19 do 64 let. Těch je nyní ve 

Všestarech pět, ale další je podle slov Jany Píšaříkové na cestě. Nicméně chráněné bydlení má stále 

volná místa. "Klienti se o sebe musí starat sami, vaří si, uklízejí a pomáhají. Tím se učí různé věci a 

socializují se," dodává Jana Písaříková.  

Dům chráněného bydlení sídli v budově krytého bazénu. "Jsme paní starostce i celé radě obce vděčni, 

že nám umožnili, abychom zde můžeme být. Areál má velké možnosti, které jsme v Hradci Králové 

neměli. Také místní obyvatelé nás velice kladně přijali," uvádí Jana Písaříková.  

Dům má také svého maskota (na snímku), jehož ztvárnil pan Pepa, který v chráněném bydlení žije již 

třetím rokem. "Je mi tu dobře. Rád připravuju oběd a zametám chodníky, abychom tu měli čisto. Ve 

volných chvílích si čtu pohádky,westerny nebo se dívám na televizi či plavu," pochvaluje si pan Pepa.  

Již brzy by mohli ve Všestarech rozšířit aktivity. "Připravujeme také službu denního stacionáře, kterou 

nám ale musí ještě schválit kraj," říká Michal Plecháček, ředitel OS ČČK HK.  
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Důstojný život: Jiříkovský ústav se dočkal rekonstrukce 

 

Před třemi roky byl ústav v nevyhovujícím stavu. Čtvrtmiliardová investice to změnila  

http://hn.ihned.cz/c1-57233040-statni-socialni-ustavy-budou-moci-podnikat-a-penize-si-ponechat
http://hn.ihned.cz/c1-57233040-statni-socialni-ustavy-budou-moci-podnikat-a-penize-si-ponechat
http://www.anopress.cz/Web/PagesFree/GetPageWithKeywords.aspx?page=http://hn.ihned.cz/c1-57233040-statni-socialni-ustavy-budou-moci-podnikat-a-penize-si-ponechat
http://hn.ihned.cz/c1-57233040-statni-socialni-ustavy-budou-moci-podnikat-a-penize-si-ponechat
http://www.decinsky.denik.cz/
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Jiříkov – Téměř čtvrt miliardy korun investoval Ústecký kraj do přestavby Ústavu sociální péče v 

Jiříkově na Děčínsku. Jeho klienti tak už nemusí spát po osmi na pokoji, v nově přistavěném křídle 

vznikly jednolůžkové a dvoulůžkové pokoje, ve kterých může bydlet až stovka mentálně postižených.  

Podle ředitele Domova Severka Pavla Malečka má ústav ve čtyřtisícovém městě na severní hranici 

Čech téměř stoletou tradici, původně jako špitál vedený řádovými sestrami. Město se teď bojí, co bude 

s opuštěnými budovami. Hejtmanka Ústeckého kraje Jana Vaňhová při předání rekonstruovaného 

ústavu připomněla, že ještě v roce 2009 byl ústav v nevyhovujícím stavu. Klienti bydleli v několika 

pavilonech, mezi kterými museli zaměstnanci přenášet jídlo. V pokojích žilo společně až osm lidí a 

sociální zařízení bylo jedno na celé patro. "Donedávna jsme se budovami, které tu stály, nemohli 

pyšnit," dodala hejtmanka s tím, že některé objekty pocházely ještě z 19. století.  

Jednu původní budovu kraj opravil a přistavěl k ní nové prostory, ostatní stojí prázdné hned naproti 

přes ulici. Obavy o jejich osud vyjádřil starosta Jiříkova Michal Maják.  

"Naši občané se obávají, že budovy půjdou do dražby a nastěhují se do nich nepřizpůsobiví," řekl 

starosta a požádal kraj, aby domy převedl městu. Podle hejtmanky to ale není tak snadné, protože 

kraj do domů investoval, před několika lety například nechal osadit nová plastová okna.  

Rekonstrukce a přístavba za 233 milionů korun začala v prosinci 2009. Stavba skončila v červnu 

letošního roku. Dnes v něm bydlí 93 lidí, mají k dispozici společenské místnosti, prostor pro výtvarné 

dílny, tělocvičnu i místnosti pro rehabilitaci. S tou je ale podle ředitele ústavu Malečka problém, 

protože pojišťovny ji ústavům nechtějí proplácet.  

"Pokud se mi nepodaří smlouvu uzavřít, nabídnu prostory k pronájmu soukromníkovi s tím, že první 

musí jít na řadu naši klienti, pak ale může nabízet rehabilitaci i pro veřejnost," vysvětloval hejtmance 

nutnost rozvažovat jak zdravotní, tak ekonomické hledisko.  

V Ústeckém kraji v minulosti vznikalo velké množství ústavů sociální péče, podle hejtmanky je 

současný stav důsledkem předrevoluční snahy odsouvat duševně nemocné jak na okraj společnosti, 

tak do okrajových oblastí Česka. Ve 40 ústavech se kraj stará o téměř 2 500 klientů. Přestože Ústecký 

kraj slavnostně předal do užívání jeden z největších ústavů ve své správě, další chce zavřít. V 

Ústeckém kraji do roku 2015 klienti opustí velkokapacitní ústavy v Hliňanech u Ústí nad Labem a 

Lobendavě na Děčínsku. Pro klienty z Hliňan kraj opraví budovu bývalého dětského domova v 

lázeňské části Teplic a postaví nové domky v ústeckých městských částech Trmice a Severní Terasa. Z 

ústavu v Lobendavě se klienti přestěhují do Rumburka, kde se pro ně opraví dvě vily po dětském 

domově, a do Šluknova, kde kraj koupí domky.  

 

---  

 

Rekonstrukce ústavu v Jiříkově  

 

Rekonstrukce a přístavba za 233 milionů korun začala v prosinci 2009, celou ji zaplatil Ústecký kraj 

kraj bez dotačních peněz. Stavba skončila v červnu letošního roku, klienti se do ní z dočasného pobytu 

v Rumburku přestěhovali v srpnu. Dnes v něm bydlí 93 lidí, mají k dispozici společenské místnosti, 

prostor pro výtvarné dílny, tělocvičnu i místnosti pro rehabilitaci.  

 

"Donedávna jsme se budovami, které tu stály, nemohli pyšnit." Hejtmanka Ústeckého kraje Jana 

Vaňhová  
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Foto: Ústav sociální péče v Jiříkově na Děčínsku se stal po rekonstrukci důstojným domovem pro 

mentálně postižené. Ústav patří Ústeckému kraji, ten do něj investoval téměř čtvrt miliardy korun. 

Více fotografií na www.decinskydenik.cz.  

Foto: Deník/ Václav Černý  
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Místo dětských domovů pěstounské rodiny 

 

Jitka SLUKOVÁ, moderátorka:  

Místo dětských domovů pěstounské rodiny. Na zásadní změnu v péči o ohrožené děti se už aktivně 

připravují úřady a občanská sdružení, konkrétně v Pardubickém kraji startuje jedna z největších 

organizací na podporu rodiny, kampaň na vyhledávání nových pěstounů. A přímo z pardubické 

redakce se nám hlásí Michal Klokočník. Kampaň je jedna věc a výběr vhodných pěstounů druhá. Na co 

se chce sdružení hlavně zaměřit?  

 

Michal KLOKOČNÍK, redaktor:  

Občanské sdružení Amaltea chce hlavně upozornit na to, že v příštích letech bude třeba najít vhodné 

kandidáty pro pěstounskou péči, protože se děti kvůli postupnému útlumu a transformaci ústavů 

dostanou do přirozeného prostředí. Sdružení má s podporou rodiny a pěstounství bohaté zkušenosti. 

Základem je to, aby dítě bylo v bezpečí a spokojené. V současné době jsou sociální pracovníci v 

kontaktu s asi 70 pěstouny. Noví zájemci se každopádně můžou hlásit. Co se týče samotné kampaně, 

tak sdružení vsadilo na telefon i osobní konzultace.  

 

David SVOBODA, ředitel Amalthea:  

Zájemci mají možnost nás kontaktovat, máme tady informační linku, na kterou oni můžou telefonovat, 

dostanou základní informace.  

 

Monika SEMERÁDOVÁ, sociální pracovnice, Amalthea:  

Pokud je to, že člověk třeba poprvé o tom slyšel, tak rozhodně doporučujeme zjistit si víc informací, 

pozveme ho na kluby, aby se setkal s pěstouny, diskutujeme s ním o jeho rodinném zázemí, aby to 

rozhodnutí bylo opravdu zodpovědné a postupné.  

 

Michal KLOKOČNÍK, redaktor:  
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Kampaň je hlavně další práce se zájemci se do značné míry opírá o zkušenosti pěstounů, kteří tímto 

způsobem děti už nějaký čas vychovávají. V chrudimském sídle sdružení Amaltea jsme se potkali s 

Miloslavou Odvářkovou, která si před sedmi let vyzvala z ústavu domů malou Vendulku. Na pobyt v 

dětském domově nebo kojeneckém ústavu má jednoznačný názor.  

 

Miloslava ODVÁŘKOVÁ, pěstounka:  

Opravdu ten ústav je tam dobře materiálně zabezpečený. To dítě určitě po téhle stránce mu nic 

nechybí, aspoň většinou. Ale ta rodina mu chybí, vztah, vztah k jednomu, dvěma, třem blízkým lidem 

a prostě máma, táta a sourozenci, to mu ten domov nikdy nedá.  

 

Jitka SLUKOVÁ, moderátorka:  

Michale, už se ví, kolik pěstounských rodin by v ideálním případě bylo v Pardubickém kraji potřeba?  

 

Michal KLOKOČNÍK, redaktor:  

Postupné omezování ústavní péče bude v nadcházejících třech nebo čtyřech letech znamenat pro kraj i 

další organizace poměrně složitý úkol a to najít zhruba tři stovky pěstounských rodin. Jde také o děti 

starší nebo také dlouhodobě nemocné.  


